
Oświadczenie rządu radzieckiego 
w związku z przemówieniem 
prezydenta USA Eisenhowera 

z 8 grudnia 1953 r.
MOSKWA. Agencja TASS podaje:
Prezydent USA Eisenhower wygłosił 8 grudnia br. w Zgromadzeniu Ogól, 

nym NZ przemówienie poświęcone problemowi broni atomowej.
Jak już donosiliśmy, ambasador USA w ZSRR p. Ch. Bohlen, złożył 7 gru

dnia br. wizytę ministrowi Spraw Zagranicznych ZSRR W. M. Mołotowowl 
i powołując się na polecenie swego rządu prosił, by rząd radziecki zwrócił 
uwagę na propozycje zawarte w przemówieniu prezydenta.

Dnia 9 grudnia br. p. Ch. Bohlen przesłał W. M. Mołotowow| frag
menty przemówienia Eisenhowera.

21 grudnia br. minister Spraw Zagranicznych ZSRR W. M. Mołotow 
wręczył p. Ch. Bohlenowi tekst poniższego oświadczenia rządu radzieckiego 
w związku z przemówieniem prezydenta Eisenhowera.

Jednocześnie publikuje się pismo ambasadora USA p. Ch. Bohlena do 
W. M. Mołotowa i przesłane przez p. Bohlena fragmenty przemówienia pre. 
zydenta Eisenhowera na posiedzeniu Zgromadzenia Ogólnego NZ.

Oświadczenie rządu radzieckiego brzmi: “ł

W swoim przemówieniu wygłoszo
nym w Zgromadzeniu Ogólnym NZ 
dnia 8 grudnia prezydent USA Eisen
hower omówił problem wyścigu zbro
jeń atomowych.

Prezydent USA całkiem słusznie 
podkreślił zagrażające narodom świata 
niebezpieczeństwo, wynikające z da
nej sytuacji. Jeśli rządy nie podejmą 
kroków przeciwko wyścigowi zbrojeń 
atomowych.

Jest to tym bardziej słuszne obe
cnie, kiedy obok broni atomowej 
stworzono |uż broń wodorową, która 
siłą swą przewyższa wielokrotnie broń 
alomową. Nie wolno zapominać rów
nież o takich nowych rodzajach bro
ni, Jak broń rakietowa, którą dzię
ki nowoczesnej technice można sto
sować na odległpść tysięcy kilome
trów bez korzystania z samolotów, 
Jak torpedy z ładunkiem atomowym 
i Inne.

Odkryci© praktycznej możliwości 
Wykorzystania energii atomowej Jest 
niezwykle doniosłym osiągnięciem 
współczesnej nauki 1 techniki. Od
kryta została zarówno możliwość wv. 
korzystania energii atomowej do ce
lów wo|ennych. Jak' i możliwość wyko
rzystania JcJ do celów pokojowych. Do
tychczas dążono do wykorzysty
wania energii atomowej głównie 
dla proflukc.il zbrojeniowe). Tymcza
sem ludzkość zainteresowana Jest 
w tym, by -energia atomowa sto. 
sowana była wyłącznie na zaspoko
jenie potrzeb pokojowych, | bv nie 
dopuszczono do wykorzystania energii 
atomowe! do takich celów, sprzecznych 
z honorem 1 sumieniem narodów, Jak 
masowa zagłada ludzi 1 barbarzyńskie 
bu rzepie miast.

Około 30 lat temu rządy 49 państw 
osiągnęły porozumienia i podpisały 
prołokót genewski w 1925 roku 
w sprawie zakazu stosowania broni 
chemicznej 1 bakteriologicznej, uzna
jące, że stosowanie takie) broni maso- 
Wę| zagłady Jest zbrodnią. To poro
zumienie rządów. jx>dplsane w swoim 
czasie również przez Związek Radzie
cki. dało pozytywne wyniki.

Wiadomo powszechnie, że w czasie 
pierwsze) wolny światowej stosowa
no w szerokim zakresie taką broń ma- 
eowei zagłady, Jak gazy duszące 
I tryjące, Jak również Inne rodzaje 
broni chemicznej, co spotkało sle ze 
zdecydowanym potępieniem narodów, 
i

Już wówczas powstała groźba uży
cia niszczycielskie) broni bakteriolo
giczne!, które) zadaniem Jest wywo
ływanie wśród ludności miast nader 
ciężkich chorób zakaźnych, z czym nlo 
mogło sle pogodzić sumienie przewa. 
Żilącęl większości ludzi. To właśnie 
spowodowało konieczność zawarcia u- 
kładu międzynarodowego w poetad 
wspomnianego protokółu genewskiego, 
w myś] którego zostało potępione 
I zabronione stosowanie broni che
micznej 1 bakteriologicznej w czasie 
wo’ny.

Gdyby nie było tego protokółu ’pod
pisanego przez 49 naństw. aczkolwiek 
jcezcz© nie ratyfikowanego przez, 
wszystkie państwa, to Jasne Jest, że 
nie byłoby żadnego czynnika hamują
cego stonowanie broni chemicznej 
1 bakteriologicznej również podczas 
drugiej wojny światowe). Fakt, że 
podczas drugiej wojny śwlatowel ,żi- 
dep rząd nie odważył się użyć bfonl 
chemicznej 1 bakteriologicznej. do- 
wodzi, lż wspomniany układ wymiń, 
rzony przeciwko broni chemicznej 

I bakteriologiczne) miał jwzytywne 
znaczenie. Jednocześnie nie można 
oczywiście pomniejszać znaczenia fak
tu, że w oparciu o ten układ między
narodowy państwa koalicji antyhitle
rowskiej oświadczyły stanowczo, że 
próby użycia przez nieprzyjaciela bro
ni chemicznej spotkają się z druzgo
cącą odprawą.

Powyższe uwagi dotyczą również 
w całej rozciągłości broni atomowej 
1 wodorowej. Jak wiadomo, Organi
zacja Narodów Zjednoczonych nie za
licza te| broni do zwykłych rodza
jów uzbrojeń, . lecz uważa Ja za spe
cjalny rodzaj broni — za broń maso. 
we| zagłady.

Można zrozumieć fakt, że prezydent 
Eisenhower, który Jest znany Jako Je
den z wybitnych dowódców wojsko
wych ostatniej wojny światowej, pod
kreślił niszczycielską silę broni ato. 
mowej. Trzeba także mleć na uwa
dze, że w miarę upływu czasu znacze
nie tego problemu wzrasta Jeszcze 
bardziej.

Byłoby rzeczą absolutnie niezrozu
miałą, gdyby państwa posiadające broń 
atomową lub wodorową nie przywlązy. 
wały należytego znaczenia do kwestii 
zakazu broni atomowej i wodoro
we! oraz Innych rodzajów broni ma
sowej zagłady, lub gdyby zaczęły od
kładać do Jakiegoś nieokreślonego mo. 
mentu w przyszłości zawarcie układu 
międzynarodowego w tej sprawie. Ta
kie ustosunkowanie się do tego do
niosłego i palącego problemu nie 
byłoby niczym usprawiedliwione.

Związek Radziecki prowadzi kon. 
sekwentnle walkę o zakaz broni ato
mowej 1 Jednocześnie o znaczną re
dukcję wszystkich Innych rodzajów 
zbrojeń. Jest to zgodne z polityką 
państwa radzieckiego zmierzająca do 
zapobieżenia nowej wojnie oraz do 
utrwalenia pokoju 1 współpracy mię
dzy narodami.

W swym przemówieniu na temat 
broni atomowej z 8. XII. br. prezy
dent Stanów Zjednoczonych podkreślił 
doniosłe znaczenie sprawy osłabienia 
napięcia międzynarodowego 1 stworze, 
nia atmosfery wzajemnego zaufania 
w warunkach pokoju. Odpowiada t® 
także stanowisku Związku Radzieckie
go, który dąży wytrwale do złagodzę, 
nla napięcia w stosunkach między
narodowych oraz do utrwalenia poko
ju na całym świecie.

By osiągnąć sukcesy na tej drodze, 
konleęzne są wzajemne wysiłki w 
kierunku usunięcia przyczyn stojących 
na przeszkodzie złagodzeniu napięcia 
międzynarodowego. Co się tyczy 
Związku Radzieckiego, to czynimy 
wszystko, by skoncentrować pracę lu
dzi radzieckich 1 nasze zasoby ma. 
terlalne na rozwiązywaniu nowych gi
gantycznych zadań w zakresie dalsze
go podniesienia pokojowej ekonomik! 
1 kultury kraju oraz by w dalszym 
ciągu rozszerzać międzynarodową 
współpracę ekonomiczna na zasadach 
równouprawnienia 1 wzajemnych ko
rzyści. Związek Radziecki należy do 
tych państw, które dążą do rozwija, 
nla opartego na zdrowych zasadach 
handlu międzynarodowego I stanow
czo potępiają polityk© dyskryminacji 
1 nacisku na kraje uzależniono pod 
względem ekonomicznym, politykę, 
kitka w te| dziedzinie samą s'ę zdy
skredytowała. Interesy polityk! za- 
granlcznei Związku Radzieckiego nló 
wymagaj, tworzenia bloków 1 soj.i. 
szów wojskowych, wymierzonych prze

ciwko tym czy Innym państwom, nie 
wymagają również zakładania baz woj
skowych na terytorium Innych państw. 
Związek Radziecki uważa, że z nor
malnymi stosunkami między pań. 
stwami nie można pogodzić polityki, 
którą oznaczałaby popieranie aktów 
dywersyjnych w Innych krajach lub 
też finansowanie agentów - dywersan- 
tów. Dążenie do poprawy stosunków 
między państwami powlnnoby dopro
wadzić do wzajemnego uznania tych 
zasad, które nie mogą być sprzeczne 
z Interesem narodowym żadnego pań-, 
stwa. a Jednocześnie odpowiadają cał
kowicie Interesom umocnienia pokoju 
i bezpieczeństwa międzynarodowego.

Właśnie dlatego Związek Radziecki 
uważa za tak doniosłą nie tylko kon
ferencję mającą się odbyć w Berlinie, 
lecz również konferencję 5 mocarstw 
z udziałem Chińsklei Iłepubllki Lu
dowej, albowiem w obecnych warun
kach Jedynie połączone wysiłki wszyst
kich wielkich mocarstw wraz z wysił
kami Innych państw mogą zapewnić 
złagodzenie napięcia w całej sytuacji 
międzynarodowej 1 właściwe rozwią
zanie poszczególnych pilnych proble
mów międzynarodowych. Odpowiada 
to również wymogom Karty Organi
zacji Narodów Zjednoczonych nakła
dające) szczególną odpowiedzialność za 
utrzymanie pokoju 1 l>ezp!eczeństwa 
międzynarodowego na 5 mocarstw: 
USA, Anglię, Francję, ZSRR 1 Chi
ny. Jednocześnie Jest rzeczą zupełnie 
Jasną, że w Organizacji Narodów Zje
dnoczonych wielki naród chiński po
winien być obecnie reprezentowany 
właśnie przez Chińską Republikę Lu
dową.

Pragnąc przyczynić się do jaodnle- 
slenia roli I autorytetu Organizacji 
Narodów Zjednoczonych w umocnieniu 
pokoju światowego, należy szczególnie 
wytrwale dążyć do zbliżenia stano
wiska pięciu wielkich mocarstw w 
sprawie zaniechania wyścigu zbrojeń 
atomowych i wszelkich Innych zbro
jeń. Każdy krok ku porozumieniu 
między tymi mocarstwami zarówno 
w sprawie usunięcia niebezpieczeństwa 
zastosowania broni atomowej | wo. 
dorowej, lak i w sprawie zaniecha
nia wyścigu zbrojeń w ogóle, spotkał
by się niewątpliwie z Jednomyślnym 
poparciem wszystkich narodów zje
dnoczonych. Ńa tej drodze przede 
wszystkim Istnieją doniosłe możliwo- 
ścl złagodzenia napięcia międzynaro
dowego, utrwalenia pokoju.

Prezydent Eisenhower po przedsta
wieniu swego poglądu na temat zna
czenia broni atomowei oświadczył, 
że pożądane jest przeprowadzenie od. 
powiednlch poufnych lub dyplomatycz
nych rokowań między zainteresowany
mi państwami.

Jednocześnie prezydent Eisenhower 
wysunął propozycję, aby odnośne pań
stwa natychmiast rozpoczęły 1 w przy
szłości kontynuowały przekazywanie 
dla jx>ko.|owego wykorzystywania ..pe
wnej części swych zapasów normalne
go uranu 1 ulegających rozszczepie, 
nlu materiałów — międzynarodowemu 
organowi do spraw energii atomo
wej", działającemu pod egidą Orga
nizacji Narodów Zjednoczonych. Pro
pozycja ta głosi ponadto, że ten mię. 
dzynarodowy organ do snraw ener
gii atomowej ,.można było by uczy, 
nić odpowiedzialnym za gromadzenie, 
przechowywani© i ochronę oddanych 
do Jego dyspozycji materiałów ulega
jących rozszczepieniu 1 Innych ma. 
ieriałów".

Należy rozpatrzyć, co oznacza ta 
propozycja.

PO PIERWSZE: propozycja ta ozna
cza. ż© z posiadanych oraz z tworzo
nych w dalszym ciągu zapasów materia
łów atomowych proponuje się wydzle. 
lenie na cele nokojowe Jedynie ..pe
wnej" niewlelklel części. Wynika 
z tego, że podstawowa masa materia
łów atomowych będzie nadai przezna- 
cann ną produkcję nowych -fjomb c’o. 
mowych I wodorowych, oraz że po- 
zosta.le nieograniczona możność dal
szego • gromadzenia bron! atomowej

(Dokończenie na str. 2)

Komunikat Ministerstwa 
Spraw Zagranicznych 

ZSRR
MOSKWA. Agencja TASS podaje, że dnia 9 grudnia 

br. ambasador Stanów Zjednoczonych w ZSRR p. Charles 
Bohlen przesłał ministrowi Spraw Zagranicznych ZSRR 
W. M. Mołotowowl list, w którym stwierdza:

— Niestety, nie otrzymałem 
na czas tekstu przemówienia 
prezydenta Eisenhowera, które 
wygłosił on na posiedzeniu' 
Zgromadzenia Ogólnego NZ, 
1 dlatego nie mogłem przesłać 
go Panu w dniu wczorajszym.

W załączeniu przesyłam wy 
łątki z przemówienia prezy
denta Eisenhowera, otrzymane 
wczoraj wieczorem.z Waszyng 
tonu, © dotyczące sprawy, la
ką omawialiśmy w dniu 7 gru
dnia.

Wyjątki z przemówienia wygłoszonego 
przez prezydenta Eisenhowera 

na posiedzeniu Zgromadzenia Ogólnego 
Organizacji Narodów Zjednoczonych 

w dniu 8 grudnia 1955 r.
„Niedawno otrzymaliśmy 

od Związku Radzieckiego to, 
co w Istocie rzeczy można na
zwać wyrażeniem gotowości 
przeprowadzenia konferencl! 
czterech mccarstw. Wraz z na 
szyml sojusznikami — Wielką 
Brytania 1 Francją — ucieszy 
liśmy się, że nota ta nie zawle 
ra niemożliwych do przylęcla 
warunków wstępnych, takich 
jakie wysuwał przedtem Zwią
zek Radziecki.

Jak wiadomo z naszego 
wspólnego komunikatu ogło
szonego po naradzie bermudz 
klej, Stany. Zjednoczone. Wlej 
ka Brytania I Francla doszły 
szybko do porozumienia w 
sprawie konferencji ze Związ
kiem Radzieckim.

Rząd Stanów Zjednoczo
nych podchodzi do tej konfe- 
rencli z nadzieją | szczerością. 
Uczynimy wszystko, co w na
szej mocy, aby osiągnąć Jedy
ny cel: a mianowicie, aby kon 
ferencja ta dala realne wyniki 
dla sprawy pokoju, — d!a Je
dynie właściwego sposobu, o- 
slablenla napięcia międzynaro
dowego.

Stany Zjednoczone, blorąc 
pod uwagę propozyclę Zgromu 
rlzenla Ogólnego NZ. gotowe 
są do niezwłocznego poufnego 
spotkani^ z, przedstawicielami 
Innych kralów, których to 
..głównie dotyczy", ażeby zna 
leźć ..możliwe do przyjęcia 
rozwiązanie" problemu wyści
gu zbrojeń atomowych, który 
rzuca cień nie tylko na spra
wę pokolu. lecz i na życie ca 
łego świata.

My, z nasze) strony wnles'e 
my nową koncepcję do tych 
poufnych lub też dyplomatycz 
nych rozmów. ,

Rządy, których to głównie 
dotyczy, powinny o tyle, o 
Ile pozwala na to elementar
ny rozsądek, rozpocząć Już 
teraz i kontynuować w przy
szłości wspólne przekazywa
nie pewnej części swoich za
pasów normalnego uranu i ma 
Ieriałów ulegających rozszcze 
pieniu do dyspozycji między
narodowego organu do spraw 
energii atomowej. Mamy na
dzieję, że organ takt zostanie 
stworzony pod egidą Orga-nl- 
zaclt Narodów Zjednoczo
nych. Wysokość wkładów, 
procedura 1 Inne szczegóły 
ustalone będą podczas „pouf
nych rokowań", o których 
wspomniałem wyżej.

Stany Zjednoczone gotowe 
są z całą szczerością podjąć 
te próby. Każdy partner Sta

nów Zjednoczonych, działają
cy równie szczerze, zobaczy, 
że Stany Zjednoczone nie są 
bynajmnle! partnerem nieroz
sądnym lub pozbawianym 
wielkoduszności.

Początkowe wkłady do re
alizacji tego planu będą nie
wątpliwie niewielkie ilościo
wo. Propozycja ta ma Jednak 
duże zalety ponieważ może 
być urzeczywistniona nie wy
wołując zadrażnień i wzajem
nych podejrzeń towarzyszą
cych. wszelkiej próbie stworze 
nla takiego systemu międzyna 
rodowej inspekcji I kcntroll. 
który by nadawał się w zupel 
ności do przyjęcia.

Organ do spraw energii a- 
tomowei można było by obar
czyć odpowiedzialnością za 
gromadzenie, przechowywanie 
I ochronę oddanych do Jego 
dyspozycji materiałów ulega* 
lących rozszczepieniu I innych 
materiałów. Wynalazczość na 
szych uczonych zapewni stwo 
rżenie specjalnych, be/plecz- 
nych warunków, by można bv 
to rzeczywiście zaas^kurować 
takie zapasy materiałów ule
gających rozszczepieniu przed 
nieoczekiwanym zagarnię
ciem.

Jeszcze ważniejsze zadanie 
tego organu do spraw energii 
atomowej polegałoby n,-, oprą 
cowanlu metod, za pomocą któ 
rych można było by przezna
czać te materiały ulegające 
rozszczepieniu na pokojowe 
cele ludzkości. Zmobilizowano 
bv specjalistów do wykorzy
stania energii atomowe! na 
potrzeby rolnictwa, medycy
ny i inne cele Pokojowe. Spe
cjalny cel polegałby na tym, 
bv zapewnić obfitość ener
gii ęlektrycznel tym obszarom 
świata, które cierpią wskutek 
jej braku. W ten sposób mo
carstwa współpracujące w 
tym dziele poświęcałyby pew
ną część swoich sił na ?asr>o* 
kolenie potrzeb ludzkości za
miast budzić jel obawy.

Stany Zjednoczone byłyby 
nie tylko gotowe wziąć udział 
w tym. lecz byłyby dumne 
mogąc przystąpić wraz z Inny 
ml, „których to głównie do
tyczy" do opracowania pla
nów. za pomocą których mo
żna byłoby przyspieszyć takie 
pokojowo wykorzystanie ener
gii atomowej. ,

Wśród krajów, „których to 
głównie dotyczy", powinien 
oczywiście znaldować 6lę rów 
nlcż Związek Radziecki.

KOMUNIKAT PREZYDIUM 
RADY NAJWYŻSZEJ ZSRR

MOSKWA. Agencja TASS donosi:

Prezydium Rady Najwyższe) ZSRR mianowało:

1 Przewodniczącego Państwowego Komitetu Planowania 
-*• ZSRR Maksyma Zacharowlcza Saburowa zastępcą Prze
wodniczącego Rady Ministrów ZSRR.

O Ministra Elektrowni i Przemysłu Elektrotechnlczncga 
" Michaiła Georglewlcza Pierwuchlna zastępcą Przewo
dniczącego Rady Ministrów ZSRR.

O Ministra Przemysłu Hutniczego Iwana Fiedorowicza 
u Tewosjana zastępcą Przewodniczącego Rady Ministrów 
ZSRR.

Ą Ministra Przemysłu Budowy Maszyn Średnich' — WIa< 
czeslawa Aleksandrowicza Malyszewa zastępcą Przewo

dniczącego Rady Ministrów ZSRR.

Pt Ministra Artykułów Przemysłowych Powszechnego U- 
żytku ZSRR Alekslela Mlkołalewlcza Kosygina zastęp

ca Przewodniczącego Rady Ministrów ZSRR.

proflukc.il


(Dokończenie z 1 str.)
! tworzenia nowych rodzajów tej bro
ni o leszcze większej sile niszczyciel
skiej Tak więc, propozycja ta w o 
becnej formie nie krępuje państw ma
jących możność produkowania broni 
atomowej 1 wodorowej.

PO DRUGIE: propozycja prezyden
ta Eisenhowera w niczym nie ograni, 
cza eamei możliwości stosowania bro
ni atomowej. Przyjęcie tej propozycji 
nie krępuje pod żadnym względem 
agresora. Jeśli chodzi o użycie bro
ni atomowej w dowolnym celu 1 w 
każdej chwili. A zatem propozycja ta 
absolutnie nie zmniejsza niebezpieczeń
stwa agresji atomowej.

Należy więc wyciągnąć z tego wnlo. 
eek, że w obecnej formie propozycja 
wysunięta przez Stany Zjednoczone ani 
nie hamuje zwiększającej się produkcji 
broni atomowej, ani nie ogranicza 
możności stosowania tei broni. Nie 
można tego nie brać pod uwagę przy 
ocenie Istotnego znaczenia tej propo- 
zyc|I.

Propozycja ta miałaby Inne znacze
nie, gdyby założeniem Jej było uzna
nie konieczności zakazu broni ato. 
mowej. będącej bronią agresywną. 
.Jednakże w swym przemówieniu prezy
dent Stanów Zjednoczonych nie wspo
mina o konieczności zakazu broni 
atomowej. Problem zakazu broni ato
mowej został w tym przemówieniu 
pominięty, mimo że prezydent Eisen
hower podkreśla szczególne niebezpie
czeństwo broni atomowej zagrażające 
narodom całego świata w obecnej epo- 
ce atomowej.

1’owstaje pytanie, czy można mówić 
c» konieczności złagodzenia napięcia 
międzynarodowego, a Jednocześnie po. 
mijać milczeniem problem zakazu bro
ni atomowej? Na pytanie to nie moż
na dać dwóch różnych odpowiedzi. 
Wszyscy cl, którzy dążą do złagodze
nia napięcia w stosunkach mlędzynaro. 
dowych 1 do utrwalenia poko|u, n'e 
mogą nie wysuwać postulatu, by rządy 
starałv się osiągnąć Jak najszybciej 
pozytywne rozwiązanie tego problemu.

Wiadomo powszechnie, że niepokój 
nurtujący narody Jest przede wszyst
kim związany z możliwością wybuchu 
wojny atomowej, której n!el>ezple- 
czeństwa nlesposób usunąć bez zakazu 
broni atomowej. Uznała to na samym 
początku swego Istnienia Organizacja 
Narodów Zjednoczonych, opowiadając 
<=>ie za koniecznością zakazu broni ato
mowej.

Nikt nie może negować trudności, 
Jakie napotyka ale na drodze do roz
wiązania tego zadania. Nie można Jei- 
nak powiedzieć, że Narody Zjednoczo
ne, a przede wszystkim państwa, któ
rych to w szczególności dotyczy, pod. 
Jęły Już wystarczające wysiłki, ażeoy 
dojść do porozumienia międzynarodo
wego w sprawie zakazu broni atomo
wej 1 w sprawie ustanowienia skutecz
ne! kontroli międzynarodowe! nad 
wprowadzeniem w życie tego zakazu. 
Toteż nie można było by wyjaśnić naro
dom miłującym pokój takiej sytuacji, 
w której rozwiązanie te| sprawy od
kładano bv nadal, albo pomijano Ją 
bez względu na całą ostrość tego pro
blemu w obecnej chwili.

Oto dlaczego rząd radziecki uważa 
podobnie Jak dotąd uważał, że ogrom
nie donlosłvm 1 nie cierpiącym zwło
ki problemem fest bezwzględny zakaz 
bron! atomowej 1 wodorowei oraz 
innych rodzajów bron! masowe) zagła
dy " przy Jednoczesnym ustanowieniu 
ścisłej kontroli międzynarodowe! nad 
przestrzeganiem tego zakazu. Wszyst
kie narody miłujące pokój, zaintere
sowane są w |a-k najrychlejszym noz. 
wiązaniu tego zadania.

Jeżeli całe zagadnienie sprowadzi 
Się do tego, że Jakaś niewielka część 
materiałów atomowych przeznaczona 
będzie na cele pokojowe, a podstawo
wa masa tych materiałów, których 
Ilość nieustannie rośnie, zostanie uży
ta do wytwarzania coraz to bardziej 
niszczycielskie! broni atomowej -- 
wówczas niebezpieczeństwo wojny ato. 
mowej nie zmniejszy się ani trochę. 
Może to pociągnąć za sobą osłabienie 
czujności narodów wobec problemu 
broni atomowej, ale nie może przy
czynić się do zmniejszenia realnego 
niebezpieczeństwa wojny atomowej.

Jeżeli porozumienie między pań
stwami sprowadzi się do tego, te na 
cele pokojowe przeznaczy się tylko Ja
kąś’ tam cząstkę ' materiałów atomo
wych, podczas gdy produkcja broni 
atomowej pozostanie nadal niczym nie 
ograniczona — wówczas takie porozu
mienie międzynarodowe byłoby fak
tycznie bezpośrednim usankcjonowa
niem produkcji bron! atomowej. Mię
dzynarodowe usankcjonowanie pro-

polltykę, wyraża gotowość wzięcia 
udziału w takich rokowaniach. Rząd 
radziecki zawszę przywiązywał wlel. 
ką wagę do bezpośrednich rokowań 
między państwami, aby w ten sposób 
osiągnąć możliwe nawzajem do przy
jęcia porozumienia w sprawach spor- 
n xh. w imię utrwalenia powszechnego 
pokoju.

Rząd radziecki oczekuje przy tym, 
że rząd USA, odpowiednio do swego 
oświadczenia, udzieli niezbędnych 
wyjaśnień, ponieważ propozycja USA 
w swych Istotnych punktach zawiera 
niejasne tezy t nie przewiduje ko
nieczności zakazu broni atomowej, 
ani też wyrzeczenia się stosowania 
tej broni. Związek Radziecki Jest 
głęboko przekonany, że ludzkość musi 
1 może być uratowana od grozy wo.|. 
ny atomowej. Szczególna odpowie
dzialność za rozwiązanie tego zadania 
spada na te państwa, które już rozpo
rządzają potęgą broni atomowej.

Co się tyczy Związku Radzieckiego, 
to jego stanowisko Jest zupełnie Ja. 
sne. Polega ono na tym. by obrócić 
wielkie odkrycie myśli ludzkiej nie 
przeciwko cywilizacji, ale na rzecz 
jej wszechstronnego postępu, nie na 
masową zagładę ludzi, lecz na po
trzeby pokojowe, na zapewnienie wy
datnego wzrostu dobrobytu ludności.

Rząd radziecki wychodzi z założe
nia, że w toku tych rokowań rozpa
trzona będzie Jednocześnie następująca 
propozyc|a Związku Radzieckiego:

Państwa uczestniczące w porozumie
niu, powodując się dążeniem do zła
godzenia napięcia międzynarodowego, 
przyjmula uroczyste 1 bezwarunkowe 
zobowiązanie, że nie będą stosowały 
broni atomowej i wodorowej, ani 
też Innej broni masowej zagłady.

Osiągnięcie porozumienia między
narodowego w tej sprawie mogłoby 
stać się doniosłym krokiem na drodze 
do całkowitego wyeliminowania przez, 
państwa ze swych zbrojeń broni ato
mowej 1 wodorowej oraz innych ro
dzajów broni masowej zagłady przy 
ustanowieniu ścisłej kontroli między
narodowe! zapewnia.lącei wykonanie 
porozumienia w sprawie zakazu używa, 
nla energii atomowej do celów wo
jennych.

Związek Radziecki, pełen głębokiej 
troski o uchronienie ludzkości od 
śmiercionośnej broni atomowej 1 wo
dorowej, wytęży wszystkie siły, aby 
broń ta nigdy nie mogła być obrócona 
przeciwko ludziom.

Bawełna jednq z najważniejszych 
upraw przemysłowych Albanii

Bawełna jest jedną i najważniejszych upraw 

przemysłowych Albanii. Po wyzwoleniu hodow
la bawełny znacznie się rozwinęła. Obecnie 
Albania posiada dwie czyszczalnie bawełny w 
Fierl I Rogojina o zdolności 10.500 ton każda 
rocznie.

Na zdjęciu: transport bel bawełny do ma

gazynu w czyszczalni bawełny w Fierl.

Konferencja prasowa 
w Wydziale Prasowym 
Ministerstwa Spraw 
Zagranicznych ZSRR

MOSKWA. Agencja TASS 
donosi:

21 grudnia br. w Wydziale 
Prasowym Ministerstwa Spraw 
Zagranicznych odbyła się kon
ferencja prasowa, na której o- 
becnl byli przebywający w Mo 
skwle korespondenci agencji 
1 dzienników zagranicznych.

Kierownik wydziału praso
wego MSZ L. Illczew wręczył 
korespondentom tekst oświad
czenia rządu radzieckiego w 
związku z przemówieniem pro 
zydenta USA Eisenhowera z 
8 grudnia 1953 r. 1 odpowie
dział na pytania koresponden
tów zagranicznych.

• BERNO.
Prezydentem Konfederacji Szwaj 

carskiej na rok 1954 wybrany zo
stał w dniu 22 bm. Rodolphe Ru 
battel, członek partii radykalnej z 
kantonu Vaud.
• BERLIN.

Dnia 21 bm. Sąd Najwyższy 
NRD ogtosił wyrok w sprawie 7 
szpiegów I dywersantów, którzy 
pracowali na rzecz szpiegowskiej 
organizacji b. generała hitlerow
skiego Gehlena. Trzej <4ówni o- 
skarżeni - Haase, Schmidt i 
Schneider zostali skarani na doży 
wolnie więzienie, pozostali rat o- 
skarżeni - na kary wiąiienia od 
12 do 15 lat.

Uczestnicy Czynu Przedzjazdowego 
podejmują dodatkowe zobowiązania 

dotyczące obniżenia 
kosztów własnych produkcji
STALINOGROD. Liczni u- 

czeótnlcy ogólnonarodowego 
współzawodnictwa przedzjaz
dowego, po przeenallzowa ilu 
swych dóśwla<ic/eń z dotych
czasowej realizacji Czynu, po 
dejmują cenne dodatkowe zo
bowiązania — postanawiają 
wzmóc walkę o obniżenie

kosztów własnych produkcji. 
M. In. zatogf szeregu za
kładów okręgu stallnogrodz- 
klego postanowiły poważnie 
zmplelszyć koszty własne 
produkcll wielu wyrobów, zao 
szczędzić znaczne Ilości róż
nych cennych surowców 1 ma
teriałów.

Aby produkcja hutnicza była lepsza 
i tańsza

Załogi hut Im. Stalina I .,1 
Maja" poddały analizie gospo
darkę materiałową w swoich 
zakładach 1 ujawniły znaczne 
możliwości zmniejszenia zuży 
cla surowców i materiałów po 
mocnfczych. Wyniki te| anali
zy zostały omówione na spot
kaniu przedstawicieli obu za
łóg, na którym też podpisano 
urnowe o współzawodnictwie 
w obniżaniu kosztów własnych 
produkcll na 1 kwartał przy
szłego roku.

Załoga huty lm. Stalina zo
bowiązała się uzyskiwać do- 
datkowo w każdym miesiącu 
około 210 ton stal! poprzez ob 
ulżenie Ilości braków, powsta- 
lących wskutek zdarzających 
•się nledopałrzeń w eksploata
cji pleców martenowsklch i do 
zowanlu materiałów, które de
cydują o Jakości stall. Obok 
wytaplaczy podjęli zobowiąza
nia oszczędnościowe również 
czadnlcowl, tl. robotnicy obsłu 
gujący urządzenia wytwarzają 
ce gaz do opalania pleców mar 
tenowsklch. Poprzez staran
niejszą gospodarkę paliwem 
zmniejszą oni zużycie węgla 
o 400 ton miesięcznie.

25 pracowników z działu 
głównego mechanika zoltowlą- 
zało sle w roku przyszłym 
przeprowadzić we własnym za
kresie konserwację urządzeń 
wodnych i gazowych onaz

wszelkie roboty ślusarskie w 2 
przedszkolach, w żłobku 1 sta
cji opieki nad matką J dziec
kiem w Osiedlu Robotniczym. 
Wiele prac przeprowadzą w 
ż’obkach w celu Ich unowtx:ze- 
śnlenla pracownicy działu liista 
lac|l. M. In. zainstalują oni 
maszynę pralniczą oraz prowi
zoryczną suszarkę. (

Administracja zakładu, dą
żąc do podniesienia poziomu 
kultury mlefrea pracy, dostar
czy do zakładu 200 zamyka
nych hermetycznie pojemni
ków na różnego rodzaju odpad 
kl oraz usprawni działanie sze 
renu urządzeń z dziedziny hi
gieny pracy.

Również z inicjatywy admt- 
nlstracll w parku leśnym, znaj 
dulącym się nieopodal zakła
dów, urządz.ony zostanie ośro
dek wypoczynkowy dla miesz
kańców osiedla robotniczego 
a przed domem kultury olać 
na mlelsce zabaw dla dzieci.

,,.Jesteśmy przekonani — 
czytamy w apelu Jedne] z za
łóg — że wszystkie załogi 
zakładów metalowych, a w 
szczególności młodzież 1 ak
tyw związkowy włączy się 1 
rozszerzy naszą Inicjatywę, a- 
by potężną falą współzawodni
ctwa w zakresie zagadnień so 
c|alno-bytowvch godnie uczcić 
11 Zjazd PZPR".

Dziewiąta i dziesiąta tura głosowania 
w v;y borach prezydenta Republiki Francuskiej 

nie dały wyników
PARYŻ, W poniedziałek |>o 

południu przeprowadzono dzle 
wiątą turę głosowania w wybo 
rach prezydenta. Republiki 
Francuskiej. Oprócz Lanlela 1 
Neegelena zgłosił swą kandy
daturę Plerre Montel, którego 
agencja France Pnesse okreś
la lako „umiarkowanego kon
serwatystę".

W głosowaniu wzięło udział 
909 deputowanych 1 członków 
Rady Republiki. Większość 
bezwzględna wynosiła 445 
głosów. Lanfel otrzymał 413 
głosów, (w poprzedniej turze 
— 430), Naegclen — 365 1 
Montel — 103. 28 głosów od

dano na osoby, które nie kan
dydowały, a 7 głosów było nie 
ważnych.

Tak więc również dziewiąta 
tura glosowania nie dała wynl 
ków. • * *

PARYŻ. W poniedziałek 
wieczorem przeprowadzono 
dziesiątą turę głosowania któ 
ra także nie dała wyników. 
Lanlel uzyskał 392 glosy, 
Naegelen — 358 głosów. 1 
Montel — 84 głosy. 33 glosy 
oddaho na osoby, które nie wy 
sunęły swej kandydatury.

Następną, Jedenastą turę 
głosowania wyznaczono na wto 
rek 22 grudnia po południu.

Koreańscy jeńcy lutowi żądają repatriacji
PEKIN. Agencja Nowych 

Chin donosi z Panmundżonu, 
że w dniu 21 bm. strona ko- 
reańsko-chlńska przeprowadzi 
la rozmowy wyjaśniające z 
grupą 150 Jeńców chińskich, 
przebywających w bloku b-3 
w obozie Tongjangl. Po wy
słuchaniu wyjaśnień, 21 Jeń
ców zażądało natychmiasto
wego odesłania ich do ojczy
zny.

W tokp akcji wyjaśniającej 
kilku jeńców opowiedziało o 
zbrodniczym terrorze, stoso
wanym przez agentów kuomin 
tangowsklch i Usynmanow- 
sklch wobec , tych Jeńców, 
którzy deklarują chęć re
patriacji.

• * •

PEKIN. Jak donosi Agen
cja Nowych Chin, Komisja 
Repatriacyjna Państw Neutral 
nych zawiadomiła oficjalnie 
stronę koreańskó-chlńską, że 
19 agentów llsynmanowskfch
I czangkalszekowsklch. którzy 
w dniu 13 grudnia zamordowa
II w sektorze nr 38 obozu w 
Tongjangl czterech jeńców 
ludowych, stanie wkrótce 
przed sądem. Mordercy ci zo
stali zdemaskowani i ujęci na 
zajutrz po dokonaniu zbrodni. 
Świadkami morderstwa było 
kilkudziesięciu Jeńców, którzy 
zgłosili się do wojskowych

władz hinduskich i wskazali 
morderców.

W piśmie wystosowanym do 
Komisji Repatriacyjnej, przed 
stawlclel strony koreańsko- 
chlńsklei Li Sang-czo podkre
śli! że mord, dokonany 13 gru 
dnia leszcze raz świadczy o 
tym, że jeńcy ludowi w obo
zach w strefie neutralne! znaj 
dują się pod stałym terrorem 
agentów Li Syn-mana 1 Czang 
Kal-szeka.

Oświadczenie rządu radzieckiego 
w związku z przemówieniem 
prezydenta USA Eisenhowera 

z 8 grudnia 1953 r.
dukcji broni atomowej byłoby na rę
kę siłom agresji. Sytuacja taka nie 
tylko nie ułatwiłaby porozumienia w 
sprawie zakazu bron! atomowej, lecz 
przeciwnie, byłaby nową przeszkodą na 
drodze do osiągnięcia wspomnianego 
porozumienia.

Ponieważ dążymy do utrwalenia po
koju. zadaniem naszym nie może być 
ani osłabienie czujności wobec nie
bezpieczeństwa wojny atomowej, anj 
też międzynarodowe usankcjonowanie 
produkcji broni atomowej. Właśnie 
dlatego należy uznać, że zadanie wszyst 
kich państw miłujących póikój nie 
ogranicza się do przeznaczenia na ceie 
pokojowe jakiejś cząstki materiałów 
atomowych. Konieczne Jest, by nie 
Jakaś tam część, lecz całość materiałów 
atomowych przeznaczona została na ce
le pokojowe, co tworzyłoby niebywałe 
możliwości rozwoju przemysłu, rolni
ctwa I transportu, zastosowania nie
zmiernie cennych odkryć atomowych 
w medycynie, udoskonalenia techniki 
w wielu dziedzinach, dalszego i bar- 
dzle| wydatnego postępu nauki.

Należy również uwzględnić fakt, że 
zakazanie broni atomowej | wodoro
we! oraz użycie wszystkich materiałów 
atomowych ńa pokojowe potrzeby na
rodów, połączone z należytą troską 
o potrzeby obszarów slabie] rozwlnlę. 
tych pod względem gospodarczym, 
ułatwiłoby Jednocześnie osiągnięcie po
rozumienia w sprawie zdecydowanej 
redukcji również zbrojeń zwykłych. 
To zaś z kolej pociągnęłoby za 6Obą 
ogromne zmniejszenie ciężaru podat
ków, który dźwigają narody w związ
ku z Istnieniem w wielu państwach 
nadmierny rozbudowanych lądowych, 
powietrznych | morskich sił zbrój, 
nych. to |est w związku z trwającym 
obecnie wyścigiem zbrojeń.

Wszystko to wymaga uznania ko 
nlecznóścl zakazu bron! atomowej 
wraz z ustanowieniem kontroli mlę- 
dzynarodowet nad przestrzeganiem te
go zakazu 1 bezwarunkowego wyrze
czenia się stosowania tej broni. Dla
tego też. rząd radziecki Tsędzle nadal 
stal zdecydowanie na stanowisku, że 
osiągnięcie odpowiedniego porozumie, 
nla międzynarodowego w tym zakre
sie Jest sprawą nie cierpiącą zwłoki.

Co się tyczy oświadczenia prezy
denta Eisenhowera o poufnych lub dy
plomatycznych rokowaniach w sprawie 
Jego propozycji, to rząd radziecki, 
prowadząc niezmiennie swą pokojową

Wyrok w procesie 
Mossadika

LONDYN. Agencja Reute
ra donosi z Teheranu, że try
bunał wolskowy skazał b. pre
miera Mossadika na trzy lata 
więzienia.

W motywach wyroku trybu 
nał podkreślił, że Mossadlko- 
w| groziła kara śmierci, lecz 
kara ta została złagodzona na 
skutek osobistej interwencji 
szacha, który wziął pod uwa- 
gę dawne zasługi byłego pre< 
inlera.

Sądzony równocześnie z 
Mcssadlklem b. szef sztabu 
gen. Rlahl skazany został na 
dwa lata aresztu dyscyplinar
nego 1 na wydalenie z armLL



Wspólnym wzmożonym wysiłkiem wykonamy wskazania IX Plenum
Dyskutujemy nad tezami

Aby wzrastały szeregi partii na wsi
Mówiąc na IX Plenum o wa

runkach, dzięki którym będziemy 
mogli osiągnąć szybkie podnie
sienie stopy życiowej mas pracu
jących, towarzysz Bierut stwier
dził: „Drugim podstawowym wa
runkiem osiągnięcia celu, który 
sobie stawiamy, jest rozbudowa 
naszych organizacji partyjnych 
na wsi, wielokrotne zwiększenie 
ich wpływu na masy chłopskie.

Rozwój naszych organizacji 
partyjnych na wsi jest niewątpli
wie opóźniony, nierównomierny, 
niedostateczny. Nie odpowiada 
on w żadnej mierze ogromowi za 
dań, jakie mamy do rozwiązania 
na wsi. Dlatego troska o umo
cnienie, wzrost i szybki rozwój na
szych wiejskich organizacji partyj
nych winna stać w centrum uwa
gi wszystkich naszych instancji 
partyjnych od komitetu gminnego 
do Komitetu Centralnego".

Głęboka analiza stanu pra
cy oraz wzrostu i umacniania 
organizacji partyjnych na wsi, da
na przez towarzysza Bieruta, w 
całej pełni odzwierciedla sytuację 
również i w naszym powiecie ko
szalińskim,

Sytuacja w powiecie koszaliń
skim - pod względem Ilości i li
czebności organizacji partyjnych 
w gromadach, spółdzielniach 
produkcyjnych i PGR-ach - nie 
jest zadowalająca. Zbyt wiele jest 
jeszcze słabych liczebnie podsta
wowych organizacji partyjnych, 
zbyt wiele w powiecie „białych 
plam". W, stosunku do wielu 
innych powiatów województwa 
mamy jeszcze wiele do nadrobie
nia.

Obok takich gmin Jak Dobrzy
ca, gdzie nie ma już ani jednej 
„białej plamy", lub Manowo, Jest 
jeszcze dużo gmin, w których wie
le gromad nie posiada organiza
cji podstawowych. Wymienię tu 
przykładowo gminy Gózd, Krępa, 
Będzino i Koszalin,

Co uczynił Już Komitet Powia
towy, co uczyniły komitety gminne 
w naszym powiecie i co moim 
zdaniem powinniśmy jeszcze uczy
nić, aby doprowadzić do zdecy
dowanej poprawy na tym odcin
ku?

W okresie przenoszenia uchwał 
IX Plenum, na wszystkich zebra
niach, odprawach 1 zajęciach 
szkoleniowych stawiane były spra
wy realizacji uchwały grudniowej, 
krytycznie analizowano pracę 
instancji I organizacji partyjnych 
w tej dziedzinie. Obecnie, na co
tygodniowych odprawach sekre
tarzy KG, jako stały punkt wpro
wadzona została analiza wzrostu 

organizacji gminnych, a sekreta
rze otrzymują odpowiednie na- 
stawenie od kierownictwa KP. 
Ponadto co miesiąc egzekutywa 
komitetu omawia sprawozdanie 
referatu sprawozdawczego no te
mat wzrostu szeregów partyjnych 
i podejmuje odpowiednie wnio
ski.

Pracę naszą koncentrujemy no 
najtrudniejszych odcinkach. Tak 
np. w gminie Będz no, gdzie jest 
jeszcze 6 „białych plam", po 
IX Plenum dokonuje się poważny 
przełom w prccy. Gminę tę wz qł 
pod opiekę członek egzekutywy 
KP tow. Bielawski (dawniej doce 
rano tu tylko sporadycznie) stale 
tam dojeżdża i prowadzi szkole
nie w KG. Wszyscy członkowie 
komitetu gminnego otrzymali za- 
donia pracy z bezpartyjnymi i 
ustalono dla nich konkretne pla
ny procy z terminami realizacji. 
Z wykonywania zadań na tym od 
cinku składają oni krótką infor
mację na każdym posiedzeniu 
Komitetu.

Nową formę pracy zainicjowoli 
towarzysze z organizacji partyjnej 
spółdzielni produkcyjnej Jamno w 
gminie KoszaPn. Na czele z sekre 
tarzem tow. Gawlikiem i wykła
dowcą szkolenia partyjnego tow. 
Przepiórką podjęli oni zobowią
zanie zlikwidowania „białych 
plam" w pobliskej gromadz;e 
indywidualnej - labuszu. Do
jeżdżają tam systematycznie, roz
mawiają z przodującymi chłopa
mi, przeprowadzają z nimi po
gadanki, zapraszają ich na zebra 
nia partyjne. W rezultacie tej 
pracy w labuszu Już w najbliż
szym okresie powstanie organiza
cja partyjna. Równocześnie, w 
ostatnim czasie do partii przyję
to w Jamnie dwóch przodujących 
spółdzielców.

Przykład Jamna nie jest Jedy
ny. W zespole PGR Cetuń np. se
kretarz KZ urządza prosówki dla 
przodujących bezpartyjnych ro
botników rolnych, wspóln e dy
skutują oni poszczególne artyku
ły, sekretarz wyjaśnia i pomaga 
zrozumieć trudniejsze problemy, 
d ponadto podsuwa im do czyta
nia prasę partyjną. W Innych or
ganizacjach tworzy się grupy stu
diowania statutu PZPR złożone z 
zetempowców I przodujących 
chłopów.

Dobre doświadczenia tych orga 
nizacjl partyjnych i poszczegól
nych towarzyszy winien moim zda 
niem upcwszechnioć nasz Komi
tet Powiatowy w daleko więk
szym stopniu niż to czyni dotych
czas.

Równocześnie należałoby wpro

wadzić I szeroko rozpowszechnić 
inne, nie stosowane dotychczas, 
lub stosowane w znikomym sto
pniu, formy procy nad powiększa
niem szeregów partyjnych i iikwi 
docją „białych plam" no wsi.

Jest w naszym powiecie wielu 
przodujących chłopów, dobrych 
gospodarzy i wzorowych obywate
li, którzy powinni zasilić szeregi 
naszej partii. Trzeba ich jednak 
bardziej uaktywnić, wciągnąć do 
działalności społecznej i tym sa
mym przygotcwcć do wstąpienia 
do partii. Można im przecież za
proponować, oby organizowali po 
gadanki i dzielili się swoimi do
świadczeniami w produkcji rolnej 
z szerszym ogółem chłopów. Na. 
leży ich wciągać w większym 
stopniu do szkolen;a partyjnego. 
Niech potem piowadzą pracę agi 
tocyjną wśród swoich sąsiadów, 
niech założą kółko miczurinaw- 
skie lub czytelnicze, niech wspól
nie z innymi, mającymi wstąpić 
w szeregi partii, omawiają prze
czytane w prasie artykuły o wy
darzeniach krajowych i międzyna
rodowych. To wszystko powinna 
im podsuwać organizacja partyj
na, pomagać w reolizacji tych 
zadań. Przed zebraniem kółka, 
czy dyskusją nad artykułem se
kretarz winien porozmawiać z ni
mi, dać im nastawienie, wskazać 
na naj'stotnie|sze sprawy. Swą 
działalnością społeczną, swą pra 
cq w organizacjach masowych 
(ZSCh, kolach gospodyń), przodu
jący ludzie wsi winni zdobywać 
sobie pełne zaufan e pracującego 
chłopstwa, stawać się godnymi 
przyjęcia w szeregi naszej partii.

Po IX Plenum przyjęto w na
szym powiecie do partii 38 no
wych członków — przodujących 
robotników rolnych, gospodarzy 
indywidualnych I spółdzielców — 
zlikwidowano k Ika „bolych 
plom". Widoczna jest poprawa 
na lepsze, ale dotychczasowe wy
niki nie mogą zadowalać. Aby 
w pełni realizować wskazania 
IX Plenum na odcinku wzrostu i 
umocnienia szeregów partyjnych 
na wsi koszalińsk ej, nasze komi
tety gminne i Komitet Powiatowy 
muszą na codzień kerować tą 
sprawą, upowszechnać szeroko 
dobre formy pracy z bezpartyjny
mi oraz wprowadzić wiele no
wych, skutecznych form w tej bar 
dzo ważnej dziedzinie naszej 
partyjnej roboty, pobudzając i 
wykorzystując w pełni inicjatywę 
członków partii.

TADEUSZ WERMIŃSKI 
instruktor 

Komitetu Powiatowego PZPR 
w Koszalinie

Niech zwiększona masa towarowa 
dotrze do każdej wsi

Przed aparatem handlu, w 
świetle tez przedzjazdowych, 
stoi poważne zadanie doprowa 
dzenla do konsumenta zwięk
szone) masy towarowe). Zada
nie to jest szczególnie trudne 
w pionie handlu wie|sk!ego. 
Na czym konkretnie polegaj} 
te trudności?

Po pierwsze — wynikają o- 
ne z faktu niewłaściwie roz- 
mieszczonej 1 niedostateczni 
rozwiniętej sieci handlowe|. 
Niektóre sklepy gminnych 
spółdzielni w obecnych warun 
kach nie są w pełni dostoso
wane do przepuszczenia całe) 
masy towarowej, przeznaczonej 
do dyspozycji plonu WZGS. 
W bardzo wielu wypadkach 
Ich powierzchnia 1 zaplecze 
nlfl pozwalają zaprezentować 
odbiorcy w sposób przystępny 
pełnego wachlarza różnorod
nych towarów przemysło
wych. Samo zaś ułożenie towa 
rów nosi w wielu sklepach 
charakter przypadkowego na
gromadzenia. a nie prezento
wania asortymentu.

Typowym przykładem takie 
go sklepu Jest sklep w Charzv 
nie, należący do GS Rymań, 
pow. Kołobrzeg, a także sklep 
PZGS w samym Kołobrzegu, 
szumnie nazwany Rolniczym 
Domem Towarowym. W skle
pach tych, Jak zresztą 1 w wie 
!u innych, zostały nagromadzo 
ne towary różnych branż. Stwd 
rzają one pozornie obraz bo
gactwa asortymentowego, pod 
czas gdy w rzeczywistości a- 
sortyment towarowy Jcet ubo
gi-

Na tym przykładzie widzi
my, że łączenie branż, konlecz 
ne Jeszcze w naszych warun
kach. nie może się odbywać 
mechanicznie. Łączenie wszyst 
kich branż Jest możliwe |edv- 
nte w Wiejskich czy też Rol
niczych Domach Towarowych 
w dużych miasteczkach 1 mla 
Stach powiatowych, przy po
siadaniu odpowledn'e| po
wierzchni sklepowej. W pozo 
stałych wypadkach można łą
czyć tylko branże pokrewne, 
a więc: włókienniczą, odzleżo 
wą | skórzaną: metalową, ce
ramiczna. elektrotechniczną I 
meblarska: spożywcza j che
miczną; księgarską, paplern'- 
czą. zabawkarską, sportową l 
muzyczna, w specjalne sklepy 
wlelodzlałowe.

Dla zabezpieczenia pełnej 
przepustowości sieci handlo
wej koniecznym jest, aby w 
siedzibie GS zorganizowane 
były następujące sklepy wie 
lodzlałowe: włóklennlczo-skó- 
rzany. żelazny j art. gospo
darstwa domowego, sklepy o 
asortymencie spożywczym I 
chemicznym Itp. W siedzibie 
gminy administracyjnej, nie 
będącel siedziba GS, winny 
znajdować się również dwa 
sklepy w lelodzlałowe t Jeden 
sklep mieszany. Ponadto w 
każde| gromadzie postadają- 
cej dostateczne zaplecze go
spodarcze. winien być sklep 
gromadzki względnie punkt 
sprzedaży |x>mocnlczej. a w 
gromadach . stanowiących sie
dzibę spółdzielni produkcyjnej 
względnie PGR, bez względu 
na zaplecze, sklep gromadzki 
lub punkt sprzedaży pomoc
niczej. Niezależnie od tego, w 
miastach powiatowych 1 wlęk 
szych miasteczkach winny być 
uruchomione sklepy naslenno- 
ogrodnicze z pełnym asorty
mentem nasion, warzyw j 
kwiatów, środkami ochrony 
roślin i sprzętem pszczelar- 
sklm.

Tak rozmieszczona 6|cć h-an 
dlowa pozwoli na należyte 
uregulowanie dopływu masy 
towarowei na wieś".

*1 y mczasem w posj^Kegól- 
njch |x>w latach naszej?^-woje
wództwa rozmieszczenie 6fecf 
handlowej I fej stan Ilościowy 
odbiegają Jeszcze daleko od 
notrzeb terenu. Jaskrawym te 
go przykładem może być fakt, 
że według stanu na dzień 30 
listopada, na 96 GS-ów było 
tylko 8 sklepów paplernlczo- 
kslęgaraklch, z czego 2 w 
pow. Drawsko oraz po Jednym 
w powiatach Człuchów. Koło
brzeg. Miastko. Sławno, 
Wałcz 1 Zlotów. W GS-ach. 
nie posiadających tych skle
pów książka Jest wciśnięta d,> 
sklepów mleszapych 1 wielo 
działowych.

Z problemem rozbranżowle 
nia I właściwego rozmieszcze
nia sieci handlowej wląże się 
problem tok zwanych nlechod 
llwych towarów, które przez 
sam fakt nlepokazanto k-h 
chłopom w odpowiednim miej- 
sdu i formie stają się nlechod- 
llwyml. A przecież do wypro
dukowania tych towarów zo

stała zużyta cenna energia ro
botników | cenny surowiec.

Po drugie — trudności w 
doprowadzeniu towarów do 
odbiorcy małą swe źródło w 
niewłaściwym pojęciu roi’ po 
mocnlczych form handlu, po
myślanych Jako dodatkowe do. 
tarcie z a-rtykułam! przemysło
wymi do gromad najbardziej 
oddalonych od siedziby GS.

Tymczasem pomocnicze tor 
mv handlu w wielu GS-ach nie 
są w ogóle stosowane a w nie 
których zatraciły swój sens, 
ponieważ slosowane są tylko 
wtedy, gdy plan się załamuje 
l trzeba go „ratować".

Nie W też wykorzysty
wana różnorodność pomocnD 
czych form handlu, a przede 
wszystkim handel obwoźny.

Od uchwał IX Plenum mi
nęło zaledwie półtora miesiąca, 
a tuż 6a widoczne rezultaty 
fuch uchwal. Masa towarowa 
płynie na wieś szerszym stru
mieniem niż w poprzednich 
kwartałach. Więcej Jest nie tył 
ko materiałów budowlanych, 
ale i naczyń emaliowanych, 
odlewów, armatury, podko- 
wianki, radioaparatów, tek- 
stylll, odzieży, obuwia t In
nych artykułów, a przydzteły 
na I kwartał 1954 roku są rów 
nież poważnie zwiększone.

Dla doprowadzenia zwlęk-' 
szonel masy towarowej do lud 
noścf wsi trzeba, aby zarządy 
GS-ów i PZGS-ów nlezwłocz- 
zile przystąpiły do uregulowa
nia zagadnienia rozbranżowle- 
nia I rozlokowania 6tccl.

Jednocześnie należy usyste
matyzować pracę na odcinku 
stosowania pomocniczych form 
handlu, zapewnić 6ystematycz 
ne docieranie z handlem ob
woźnym do gromad pozbawio
nych możności zaopatrzenia 
się w towary przemysłowe na 
mlefatlu, a dnf spędów w gmi
nach przekształcić na zwycza
jowe targi gminne.

Uregulowanie przez zarzą
dy GS | PZGS poruszonych tu 
spraw hedzie najlepszym powt 
tanlem II Zjazdu partii. Na 
meldunki o wykonaniu zwląza 
nych z tym czynności otwarte 
będą łamy ,,Glo6u Koszaliń
skiego".

EDWARD KARP 
członek zarządu WZGS 

w Koszalinie

W okręgu słupskim PGR w cią
gu ostatnich dwóch lat obszar 
zasiewu roślin pastewnych wzrósł 
o 135 proc, a obszar gruntów 
ornych powiększył się w tym cza
sie o 19,6 prcc. Średni roczny 
stan pogłowia podwyższył się o 
28,6 proc. Dlatego też w świetle 
zadań zawartych w tezach przed
zjazdowych, czołowym problemem 
staje się rozwiązanie zagadnienia 
bazy paszowej, na którą składa
ją się: siano łąkowe, motylkowe, 
pastwiska, pasze zielone, okopo
we, pastewne, wytłoki, wywar itp.

W dotychczasowe] naszej prak
tyce, w okręgu słupskim, popeł
niliśmy szereg zasadniczych błę
dów wynikających z niedocenia
nia znaczenia hodowli.

Poważna ilość zespołów, a w 
tym wiele gospodarstw, były po
zbawione podstawowej ka-my 
dla bydła i koni, a trzoda chlew
na nie otrzymywała przewidzia
nych norm paszowych. Były i są 
takie gospodarstwa w okręgu, do 
których przez okres 7 miesięcy do 
wożono ziemniaki dla trzody 
chlewnej z odległych o 10 - 15 
km gospodarstw. W ' niektórych 
gospodarstwach posiadających 
mało ziemi ornej, a wiele łąk, 
zamiast hodować bydło założono 
bowiem hodowlę świń.

Obecnie naszym najważniej
szym zadaniem jest zabezpiecze
nie bazy paszowej, aby stworzyć 
mocne podstawy d a takiego roz
woju hodowli jak wskazują nam 
tezy na II Zjazd partii. Musimy 
więc zaplanować bazę paszową 
w ten sposób, by nasze gospodar 
stwa były samowystarczalne pod 
względem pasz objętościowych w 
100 procentach + 20 proc, re
zerwy, a w pasze treść we w 80 
proc, z własnej produkcji.

W najbliższych dwóch latach 
musimy uzyskać:

a) nalmniei 7 ton - w okresie

Zapewnienie bazy paszowej we wszystkich PGR 
warunkiem dalszego wzrostu hodowli

letnim — masy zielonej na doro
słą sztukę bydła, a do 1 tony dla 
każde] świni i owcy.

b) co najmniej do 18 q sia
na dla dorosłej sztuki bydła, a 
do 5 q dla owcy i świni na 
okres roczny.

c) do 40 q kiszonek dla do
rosłej sztuki bydła i do 5 q dla 
owiec I świń.

W chwili obecnej nie posiada
my dostatecznie zabezpieczonej 
bazy paszowej, a przyczyną tego 
jest w głównej mierze zły stan 
użytków z elonych, jak również 
wadliwa organizacja gospodarki 
roślinami pastewnymi.,

Moim zdanem w najbliższych 
dwóch latach, w okres e wzmożo
nej intensyfikacji hodowli, nale
ży bazę paszową oprzeć na pro
dukcji wysokobialkowego siana, 
zielonek i kiszonek. Pasze treści
we trzeba zapewnić przede wszyst 
kim dla tuczu trzody chlewnej 
oraz wysoko produktywnego by
dła mlecznego.

Równocześnie noleży rozszerzyć 
bazę nasienną roślin pastewnych 
na potrzeby własne i towarowe, 
których dotychczas dawał się od
czuwać wielki brak.

Trzeba również ustabilizować 
obsadę inwentarzy na poszczegól 
ne gospodarstwa.

Dla położen a zdrowych I real
nych podstaw dla rozwoju hodow
li i celowej gospodarki paszowej, 
należy wprowadzać systematycz
nie i planowo trawopolny system 
Wiliamsa,

Tam, gdz:e jeszcze nie zamie
rzamy wprowadzić płodozmianu, 
musimy pamiętać o właściwym 
zmianowaniu roślin.

Należy przy tym wprowadzić 
preliminarz pasz dla każdego go
spodarstwo i rozbić go na pory 
roku i miesiące. Bez ustalenia i 
realizowania bilansu pasz I do
kładnego przestrzegania planu 
żywienia, popadają nasze gospo
darstwa w bezplanowość, wsku
tek czego w pewnych porach ro
ku inwentarz jest przesadn e kar
miony, a w innych głoduje.

Dla lepszego zabezpieczenia 
bazy paszowej w zwiqzku z wzra
stającym pogłowiem, należy w 
naszych gospodarstwach prowa
dzić dodatkowo płodozman przy- 
podwórzowy. Pod takie płodo- 
zmiany można uruchomić te 
wszystk e pozorne nieużytki doko
ła podwórza, lub nawet w obrę
bie zbyt wielkich podwórzy fol
warcznych, lub też nie eksploato
wane części gruntu przy parka
nach, okopczyskach itp.

Pozwoli to na wyprodukowanie 
małym kosztem dodatkowych Ilo
ści pasz w r.ajbl ższej odległości 
od budynków, bez uszczuplenia 
areałów polowych I przyniesie 
olbrzymie oszczędności w tran
sporcie wewnętrznym, szczególnie 
w okresie wytężonych prac po
lowych.

V/ płodozmlan'e przypodwórzo- 
wym można wprowadzić takie ro
śliny jak mieszanki ozime, jaie, 
słonecznik, brukiew, żywokost, cy
koria (na sprzęt liści) i inne.

Lucerna jest w zasadzie głów
ną rośliną pastewną, jednakże 
na skutek bardzo często niedo
statecznych zab eąów agrotech
nicznych przy warunkach klima
tycznych wybrzeża niejednokrotnie 
ne udaje się, względnie wypada 
w drugim czy trzecim roku, dęte
go też należy mocno forsować 
koniczynę czerwoną i białą.

Lubin pastewny w mieszankach 
z peluszką i wyka, a niek edy 
także seradelą daje obfity zbiór 
paszy miękkiej i soczystej, a przy 
tym długo zachowującej świeżość.

Wyróżniającą sę rośliną po- 
stewną, a zbyt mało jeszcze do
cenianą na wybrzeżu jest słone
cznik. Udaje się on na glebach 
nawet zupełn e lekkich, jakie ma
my w pow. bytowskim i ma Stec
kim, wytrzymuje dobrze posuchy, 
daje duże plcny niezłel zielonki. 
Na szersze rozpowszechnieni w 
naszych warunkach zasługuje 
także kapusta pastewna, która 
daje duże plony zielonej masy o 
znacznej wartości pokarmowej. 
Zawiera ono dużo białka i cuk
ru; nadaje się do kiszenia. Żywo
kost pastewny i cykor a na zbiór 
liści są roślinami, które szczegól
nie przydatne będą w płodozmia- 
nie przypodwórzowym. Doją one 
4 — 5 pokosów a w dobrych wa
runkach nawet więcej. Bulwa 
ziemniaczana (topinambur) do
tychczas jest mało znana I nie 
rozpowszechn ona w PGR-ach. 
Dlatego winniśmy rozpocząć z 
nią próby na większą skalę, po 
uzyskaniu sadzeniaków szlachet
nych odmian.

W moich wnioskach podałem 
do zastosowan a w PGR-ach tyl
ko niektóre odmiany roślin pa
stewnych. Sadzę, że koledzy pe- 
geerowcy zabierający glos w dy
skusji wskażą jeszcze na inne, do
tychczas ne wykorzystane rezer
wy paszowe. Jest to tym bardziej 
ważne, że zorganizowany, nie
przerwany dopływ pasz zielonych 
własne] produkcji w każdym go
spodarstwie musi być tak dobra
ny, a wysiew ich dokonany w ta 
k'ch terminach, by zapewniona 
była ciągłość spasania świeżych 
zielonek, począwszy od wczesnej 
wiosny, o skończywszy na późnej 
jesieni. Dla utrzymonio tej ciągło
ści tzw. „taśmy zielonej'1 na bie
żące zaopatrzeń e inwentarza, w 
wielu gospodarstwach ich kierow- 
n'cy zmuszeni będą posługiwać 
się zasiewami -m eszanek zbożo- 
wo-strączkowych na zielonki, a w 
niektórych wypadkach na siano.

Tego rodzaju mieszanki pow n- 
ny być umieszczane w śródplo- 
nach, międzyplonach,' a w osta
teczności w pcplonoch, lecz nig
dy jako plon główny. Pamiętaj
my zawsze, że w zasiewach pa
szowych regułą winna być uora- 
wa le lku roślin, a nigdy jednej 
lub dwóch choćby najlepszych.

Wielu kierowników gospoś 
darstw I brygadierów systematy
cznie zaniedbuje pielęgnacje łąk. 
Dlatego łąki plonują słabo. Za
miast 40 i więcej kwintali z ha- 
sprząta się 10 - 15. Nawozy mi
neralne przeznaczone na zasile
nie łąk wędrują na pola. Na za
niedbanych pastwiskach rosną 

turzyce, sitowia I Inne chwasty. 
Nie nawożone łąki I pastwiska, 
nie podzielone na nowoczesny wy 
pas kwaterowy, przynoszą gospo
darce narodowej powożne stroty 
w postaci — jak zdołotem prowi
zorycznie obliczyć — około 20 
proc, zmniejszonej ilości mleka, 
mięso, wełny i innych produktów 
pochodzenia zwierzęcego.

Dla uzdrowienia gospodarki w 
PGR-ach konieczny jest zasadni
czy przełom w stylu pracy admi
nistracji. Komeczne jest mianowi
cie jak najściślejsze współdziała
nie kierownictwa administracji z 
organ zocją partyjną I związko
wą, by poprzez skoncentrowanie 
wszystkich wysiłków wpływać 
uporczywie na podniesienie wy
dajności z hektara i podniesienie 
pogłowia. Organizacja partyjna I 
związkowa muszą dopomóc głów
nie w popularyzowaniu osiqgn:ęć 
przodowników i racjonalizatorów, 
organizowaniu masowego współ
zawodnictwa pracy itp.

Walcząc o pełną realizację na
szych planowych zolożeń musimy 
doprowadzić do całej załogi 
PGR-owskiej wytyczne IX Plenum 
i zadania zowarte w tezach 
II Zjazdu.

Problem rozwiązania bazy pa
szowej w myśl wskazań IX Plenum 
jest kluczem do wykononla zadań 
nakreślonych dlo nas do wyko
nania w najbl ższych 2 latach. 
Lecz w PGR-ach jest jeszcze wie
le braków, które możno i trzeba 
usunąć i naprawić, dlatego leż 
jestem przekonany, że koledzy - 
pracownicy PGR przedyskutują 
również Inne ważne problemy, 
które winny wpłynąć na rentow
ność PGR-ów i dobry rozwój Ich 
produkcji.

Inż. FRANCISZEK BĄCZYK 
dyrektor OZ POR Słupsk



Korzystając z pomocy państwa 
rozwiniemy hodowlę 

Chłopi Ziemi Koszalińskiej z uznaniem witają 
Uchwałę Rządu z 17 grudnia 1953 r.

Przyspieszyć spłatę 
podatku gruntowego

Termin płatności ostatniej 
raty podatku gruntowego mi
nął 30. XI. br. Zbliża tlę jut 
koniec roku, a do dnia 18 bm 
województwo koszalińskie zre
alizowało plan podatku grun

towego dopiero w 83,2 procen
tach Zaledwie dwa powiaty — 
Bytów I Drawsko —• przekro
czyły 90 procent twego planu. 
W pozostałych powiatach wy
gląda to następująco:

P ODOBNIE Jak w ca
łym kraju, szeroko by
ła dyskutowana Uchwa 

ła Rady Ministrów z dnia 17 
grudni® 1953 roku we W6zy<st 
kich gromadach powiatu koło
brzeskiego.

W licznych wypowiedziach 
mało i średniorolnych chło
pów przebijało głębokie zado
wolenie z nowego posunięcia 
rządu — stanowiącego dalszy 
krok na drodze wcielania w ty 
cle zanowledzlanego w tezach 
praedzj&zdowych partu zwięk
szenia pomocy państwa ludo
wego dla rolnictwa.

Szczególnie mocno akoenlo- 
wall chłopi powiatu kołobrze- 
eklego fakt, 11 bardzo dogodne 
warunki zawarte w uchwale 
należy w pełni wykorzystać w 
każdej spółdzielni, w każdym 
gospodarstwie Indywidualnym.

W gromadzie Drozdowo — 
gmina Rymań na zebranie 
przybyło ponad 40 spółdzfel- 
eńw i chłopów tej gromady. 
Po zapoznaniu się z trońclą 
uchwały zebrani podjęli sze
reg cennych zobowiązań, któ
rych realizacja przyczyni się 
poważnie do wzrostu hodowli 
bydła 1 trzody chlewne i w gro 
mMzte. M. In. spółdzielcy 
RZS Drozdowo postanowili 
podnieść etan pogłowia, w mle 
slęcu styczniu 1954 roku o 9 
sztuk Jałówek. 7 macior 1 4 
krowy. Również przodujący 
średniorolny chłop z tel gro
mady Feliks Kozioł postano- 
wił rozszerzyć hodowlę świń 1 
krów. ,,Od pierwszych dni ety 
cznla. no otrzymaniu kredy
tów od państw# — powiedział 
Feliks Kozioł — przystąpię do 
rozbudowy obory | chlewni, 
aby wlęcel hodować 1 więcej 
dostarczać mleka, mięsa 1 tłtiz 
szezu' dla robotników w mia
ście".

Szeroko mówiono 6 możliwo 
śclach rozwo|u hodowli bvdła> 
1 trzody chlewnej w groma
dzie Kolonia Miejska, gmina 
Karlino.

„Poważne rezerwy dla wzro 
stu pogłowia w nanze| groma
dzie — powiedział Tadeusz 
Kruszewski — tkwią w lep
szym wykorzystaniu bazy pa
szowej. Dlatego lepiej niż do
tychczas należy przeprowadzać 
kiszenie 1 przechowywanie 
pasz, Intensywnie wykorzysty
wać łąki 1 pastwiska".

Średniorolny chłop z tej gro 
mady — Kojzczyński. wezwał 
wszystkich zebranych do po 
delmowanla zobowiązań w ce
lu dalszego rozwoju hodowli 
bydła 1 trzody chlewnej oraz 
podniesienia liczby zakontrak
towanych zwierząt rzeźnych 
Sam postanowił odstawić Je
szcze w tym roku dodatkowo 
2 cieliczki. Apel ten podchwy 

cllo wielu chłopów, postana
wiając podnieść stan pogłowia 
w gromadzie o 50 sztuk cieli 
czek l około 60 sztuk trzody 
chlewnej.

Stefan Pospolltak z groma
dy Kolonia Miejska postanowił 
na apel ob. Kopczyńskiego za 
łożyć hodowlę owiec.

Po zapoznaniu się z treś
cią uchwały 1 omówieniu pły
nących z nlel korzyści, chłopi 
gromady Stramlennlczka po
stanowili również zwiększyć 
poważnie Ilość zakontraktowa
nych tuczników. M. In. Ed
ward Wypas zobowiązał ale od 
stawić dodatkowo 4 świnie I 
2 cielaki. Antoni Wy "as 3 
świnie, Syrek 4 świnie, Banał 
1 Plwat Po 2 świnie, oraz soł
tys tej gromady Kuszewski 3 
świnie. Ob. Edward Wygaś po 
dejmując swoje zobowiązanie 
powiedział: — „Uchwała Ra
dy Ministrów przychodzi nam 
chłopom x wlelk^ pomocą. 
Jest świadectwem, że słowa 
partii zawsze 61ę sprawdzają. 
My, chłopi pracujący potrafi
my docenić tę pomoc i 6talą 
troskę o nas i dlatego nie bę 
dzlemy szczędzić wysiłków 1

gospodarskiej zapobiegliwości 
dla zwiększenia stanu pogło
wia w naszych gospodarst
wach, dla zapewnienia robot
nikom w mieście stałej, syste 
matycznej 1 wciąż wzrastającej 
dostawy mięsa, tłuszczu 1 mle
ka".

Podobne zobowiązania pod
jęte zostały w toku dyskusji 
nad uchwałą przez chłopów 
gromady Jańctno, Karśclno, 
Mołotowo, Charzyno 1 Bratnl- 
ca, W te| ostatnie) gromadzie, 
średniorolny chłop Antoni Cza 
pla postanowił m. In. popra
wić rasę bydła.

W gromadzie Kowańcz, ze
brani, po przedyskutowaniu u- 
chwały ]x»tanowllt zwiększyć 
w roku przyszłym pogłowie 
bydła I trzody chlewnej. W 
tym celu również zapewnią so 
ble odpowiednią Ilość pasz 
przez racjonalny sprzęt siana 
1 szerokie stosowanie kiszenia 
zielonek. Chłopi z Kowańcza 
postanowili także uregulować 
do końca bieżącego roku wszy 
et kle zaległości w podatku 
gruntowym.

UCHWAŁA Rady Minist
rów w sprawie rozwoju 

hodowli była również szero
ko omawiana na zebraniach 
groOrizktch przez chłopów In 
dyuWualnych 1 spółdzielców 
w powiecie koszalińskim.

Na zebranie gromadzkie w 
Suchej przybyło ponad 50 
chłopów. Z zadowoleniem przy 
Jęli oni uchwałę, widząc w 
nte| poważną pomoc ludowego 
państwa w dalszym rozwinię
ciu swych gospodarstw.

— ., Uchwała — mówił ma
łorolny chłop Jan Wawrzyń
czyk — daje ogromne możliwo 
ści umocnienia naszych go6po 
darstw i podniesienia ich pro
dukcji. Ulgi i zwolnienia, roz
szerzony ęy6tem zamienników 
jeśli chodzi o obowiązkowe do 
.stawy, oraz poważna pomoc 
kredytowa, dadzą wielu gospo 
danstwom małorolnym moż
ność całkowitego uwolnienia 
się od wyzysku kułackiego. 
Dzięki pomocy kredytowej pad

stwa również 1 gospodarstwa 
dotychczas podupadłe wskutek 
różnych klęsk będą miały moż 
ność podźwlgplęcla się".

,.W Polsce sanacyjnej — 
mówił średniorolny chłop 
Szczepan Redestowlcz — państ 
wo nie udzielało pomocy chto 
pom mało 1 średniorolnym. 
Jeśli gospodarka chłopska po
dupadła — to czekaj Ją Jeden 
los — przejście w ręce kułac
kie. A teraz nasze państwo 
przeznacza dla wal ogromną po 
moc, żeby każdy pracujący 
chłop uzyskiwał coraz wyższy 
dochód | dostarczał więcej pro 
duktów żywnościowych dla 
miasta".

Gromada Sucha posiada du
że obszary łąk. a tym samym 
szczególnie duże możliwości 
rozwoju hodowli bydła. Toteż 
sprawa ta była najszerzej dy
skutowana na zebraniu.

— Każdy z nas — mówił eoł 
tys gromady Władysław Ara- 
basz — może hodować Jeszcze 
co na.lmnle) Jedną, a nawet 
dwie krowy więcej. Trzeba 
Jednakże lepiej uprawiać na
sze łąki, sterować ich nawożę 
nie oraz przeprowadzić prace 
melioracyjne. Uchwała wyja
śnia Jak mamy pracować, aby 
podnieść hodowlę. Toteż sze
roko powinniśmy stosować si
losowanie pasz, zasiew poplo- 
nów, suszenie siana na koz
łach. Musimy Już wczesną wio 
sną przystąpić do oczyszcze
nia rowów melioracyjnych na 
naszych łąkach oraz zasilenia 
Ich wapnem 1 innymi nawoza
mi.

W odpowiedzi na uchwałę 
wielu chłopów z Suchej wystą 
piło na zebraniu z konkretny
mi zobowiązaniami podniesie
nia hodowli bydła. I tak — 
Tadeusz Walkowlak, Bolesław 
Kryza. Józef Sielski, Krzemtń 
skl 1 Wawrzyńczyk postanowi
li w roku przyszłym zwięk
szyć swą hodowlę każdy o Jed 
ną krowę dojną. Władysław

Arabasz. Tadeusz Kośclelak 1 
wielu Innych postanowiło za
kontraktować cieliczki !td.

Na zebraniu omawiano rów 
nleż możliwości rozwoju hodo 
wll świń. W odpowiedzi na u- 
chwalę wielu chłopów z Su
chej postanowiło poważnie 
zwiększyć hodowlę nlerogacfz 
ny, zobowiązując się jednocze
śnie kontraktowane sztuk] od
stawiać w terminach określo
nych uchwałą, aby uzyskać 
premie.

Z zadowoleniem chłopi z Su 
chej przyjęli wiadomość o 
zwiększonej pomocy państwa 
na cele remontu starych | bu
dowę nowych pomieszczeń dla 
Inwentarza na wM. Wielu z 
nich otrzymało Już pomoc kre 
dytowa w postaci materiałów 
budowlanych, po uchwale Jed 
nak. kilkunastu nowych posta 
nowiło zwrócić 61ę o przyzna
nie potrzebnych im kredytów.

— Uchwala — mówił na za
kończenie zebrania sołtys Wła 
dysław Arabasz — pomoże 
nam podnieść hodowlę, a tym 
samym dostarczymy braciom 
robotnikom więcej żywności, 
przyczynimy się do dalszego 
szybkiego wzrostu dobrobytu 
caJego narodu.

Podobne zebranie odbyło 
się również w gromadzie Sklb- 
no. I tutaj chłopi szeroko ko
mentowali każdy punkt uchwa 
ły. podejmując konkretne zobo 
wiązania podniesienia hodowli.

Średniorolny chłop Bole 
sław Clążyńskl postanowił w 
odpowiedzi na uchwalę zwięk
szyć 6wą hodowlę w 1954 ro
ku o dwie krowy, kontrakto
wać cieliczki oraz podnieść ho 
dowie świń do 18 sztuk.

— My chłopi — powiedział 
m. In. Bolesław Clążyńskl — 
oceniamy uchwałę Jako dowód 
troski ludowego państwa o 
wzrost zamożności wsi 1 do
brobytu całego narodu, toleż 
nie będziemy szczędzić sił, a- 
by jej wskazania w pełni wpro 
wadzić w życie.

Miastko 1 Złotów przekroczyły 85 procent planu rocznego,

Powiaty Koszalin i Wałcz nie osiągnęły jeszcze 80 pro
cent realizacji swego planu podatku gruntowego.

Za nieterminową realizaclę 
spłaty podatku gruntowego w 
duże| mierze ponoszą odpowie
dzialność wydziały finansowe 
powiatowych rad narodowych 
1 same prezydia rad narodo
wych, które nie prowadzą do
statecznej pracy uświadamiają
cej 1 organizacyjnej w tym kie 
runku. W Białogardzie na przy, 
kład gminne rady narodowe 
nie rozpatrywały I nie rozpatru 
ją nadal terminowo podań 
chłopskich, a Powiatowa Rada 
Narodowa zupełnie nie kontro 
luje Ich pracy 1 nie pomaga 
im. Brak stałej, systematycznej 
pracy rad narodowych uwidacz 
nia się właśnie w niskiej reall 
zacji planu spłaty podatku grun 
towego w poszczególnych po
wiatach.

Należy więc w pełni zająć 
się tą sprawą. Rozpatrzyć na
tychmiast 1 słusznie, załatwić 
wszystkie podania chłopskie i 
wyciąqnąć jak najdalej idące 
konsekwencje w stosunku do 
elementów kułacko-spekulacyj- 
nych, sabotujących terminową 
spłatę podatku gruntowego 
Trzeba też położyć większy na.

clsk na to, aby w pierwszym 
rzędzie aktyw spłacił państwu 
wszystkie zaległości. Nie może 
być przecież aktywistą ten, któ
ry Jak Kazimierz Czerniakowtcz 
z gromady Radomyśl pow. 
Szczecinek, zalega Jeszcze ze 
spłatą poważnej sumy na po
datek gruntowy, Każdy akty
wista powinien jako pierwszy 
spłacić państwu należności 1 
stać się agitatorem terminowe
go ich realizowania w swojej 
gromadzie i gminie.

Radom narodowym w tel pra 
cy powinny pomóc komitety 
gminne 1 powiatowe partii. Na 
leży dotrzeć do każdej groma
dy, do każdego rolnika, wyjaś
niać znaczenie pełnej realiza
cji podatku, stawiając za przy
kład takich rolników jak oby
watel Józef Piotrowski z Sło
mianie gminy Byszewo pow. 
słupski, który nie tylko przed
terminowo uregulował za rok 
bieżący, ale luż wpłacił zalicz
kę — 1.000 zł na poczet podat
ku gruntowego w roku 1954.

Należy też organizować zbio
rowe inkasa podatku, a złośli
wie opornych karać.

W rodzinie członka spółdzielni produkcyjnej Andrzejewskiego 
panuje wielka rado«« — przyjechał na urlop syn Piotr, żoł
nierz ludowego Wojska Polskiego Andrzejewski jest mistrzem 
strzelania artyleryjskiego. Bral on udział w przyjęciu n Pre
zesa Rady Ministrów Bolesława Bieruta w X rocznicę powsta
nia wp
Na zdjęciu: ojciec pokazuje synowi konie spółdzielcze.

Ujawniamy rezerwy produkcyjne
powiatu bytowskiegoWskazany przez IX Plenum KC croz 

tezy do dyskusji na II Zjazd nasze) 
partii wielki program walki o przyspie
szenie wzrostu stopy życiowej mas pra
cujących naszego kroju realizowany Jest 
coraz szerzej. Do wykonania wytycznych 
IX Plenum przystąpili również robotnis 
cy i chłopi pracujgcy powiatu bytowskie
go. Na zwołanej w Bytowie naradzie 
pod hasłem: „szukamy rezerw produk
cyjnych w świetle uchwał IX Plenum" 
wielu dyskutantów wskazywało szereg 
poważnych możliwości zwiększenia — 
pizede wszystkim produkcji rolniczej -s 
dominującej w powiecie bytowskim.

Poniżej zamieszczamy kilka z tych 
wypowiedzi.

SPÓŁDZIELCZA GOSPODARKA 

ZAPEWNIA SZYBKI WZROST 
PRODUKCJI ROLNICZEJ

Tow. Jabłoński członek spółdzielni 
produkcyjnej Barnowo:

Spóldzelnia nasza bynajmniej nie 
należy do najlepszych. Zrzesza ona 6 
rolników na 108 ha ziemi. Gospodaru
jemy wspólnie od lipca ub. roku I ma
my już poważny dorobek. W ubiegłym 
roku, gdy jeszcze sialiśmy indywidualnie, 
wydajność zbóż z ha wynosiła 7 kwin
tali. W tym roku, pomimo tego, że uro
dzaj wszędz e był niższy, uzyskaliśmy 
przeciętnie 10 kwintali z ha - czyli o 
3 kwintale więcej.

W ęcej też mogliśmy odstawić zboża 
na planowy skup dla państwa, a prócz 
tego każdy z nas otrzymał przeciętni 
o 20 kwintali zboża więcej za dniówki 
obrachunkowe niż poprzednio ze swej 
gospodarki indywidualnej.

Nosz przykład Dowinien przekonać 
wszystkich, że właśnie w spółdzielni, 
dzięki mechancznej uprawie roli - 
głębokie] traktorowej orce, sianiu siew- 
nikoml, stosowaniu nawozów sztucznych 
oraz ziarna kwalifikowanego można wy

soko podnieść produkcję rolną, a tym 
samym dostarczać klasie robotniczej 
więcej żywności.

Rozumiemy, że reollzując wskazania 
IX Plenum trzeba również podnieść pro
dukcję na gospodarce indywidualnej. 
Dlatego też my — spółdzielcy staramy 
się żyć jak najbllże| z chłopami pracu
jącymi - gospodarującymi Indywidual
nie. aby nie tylko przekonywać Ich do 
naszej kolektywnej gospodarki lecz już 
teraz uczyć Ich nowych, wyższych metod 
uprawy roli I hodowli. Między innymi 
wymieniliśmy wszystkim chłopom Indy
widualnym zboże konsumcyjne na zbo
że kwalifikowane do jes:ennych siewów. 
Za naszym przykładem sąsiedzi zoczęli 
również wysiewać nawozy sztuczne i 
wapnować ziemię.

Gromada uzyskało wyższe plony. 
Współpraca spółdzielców z gospodaru
jącymi Indywidualnie pracującymi chło
pami, pomoc nasza dla n:ch, zadecydu
je o tym, że coraz bardziej będą się 
oni przekonywać do zespołowej gospo
darki.

W KAŻDYM GOSPODARSTWIE 

MOŻNA PODNIEŚĆ HODOWLĘ 

Paweł Bortyszko - grom. Semlny:
Podniesienie hodowli, to jedno z naj

ważniejszych naszych zadań na odcin
ku realizacji wytycznych IX Plenum. 
Chociaż są u nas dobre warunki roz
woju hodowli, to |ednak obecny stan 
pogłowia bydła 1 trzody chlewne! je»t 
niedostateczny. Dlaczego tak jest?

Nie wszyscy gospodarze dbałą nale
życie o rozwój hodowli. IrHen not-ob 
na paru hektarach utrzymać - 3 - 4 
krowy, kilka, a nawet kllkanaśc e iw'ń, 
owce, drób - a inny na takim samym

gospodarstwie ledwo utrzymuje jedną 
lichą krowę I prosię.

Ja na 4 hektarowym gospodarstwie 
mam 3 krowy dojne i 5 świń. W Czynie 
Przedzjazdowym zobowiązałem się po
większyć hodowlę dc 9 sztuk świń. Zo
bowiązanie to jest całkiem realne. Na 
4 ha ziemi można przy dobrej gospo
darce uzyskać dostateczną Ilość paszy 
dla takiej Ilości bydła I trzody.

Trzeba tylko starannie uprawiać łąkę, 
troszczyć się o dobry stan jej meliora
cji, wapnować Ją > zasilać nawozami. 
Można z niej wówczas otrzymać 3 Krot
nie więcej siana niż z łąki zaniedbane] 
- takiej jakich większość jest w naszym 
powiecie. Szerzej trzeba stosować upra
wę kapusty postewnel, buraków, bruk
wi - są to uprawy przynoszące wysokie 
plony pozwalające zdobyć odpowiednią 
ilość paszy.

Wzrost hodowli — to równocześnie 
podniesienie dochodowości gospodar
stwa. Przekonołem się na własnym przy
kładzie, że przy wysokim stanie hodow
li poważnie wzrastają dochody, pod
nosi się stopa życiowa chłopa.

Apeluję więc do wszystkich chłopów 
praculących powiatu bytowsk'ego, aby 
intensywnie zwiększali hodowlę, by rów
nali do moich wyników I starali się 
osiągnąć jeszcze lepsze. Wówczas zada- 
n a IX Plenum wypełnimy.

KOMISIE KONTROl NO DORADCZE 
POMOGĄ W USPRAWNIENIU 

PRACY GRN

Mier’v«taw Jarecki - sekretarz Prezy- 
d um GRN Ugoszcz:

Realizacja zadań postawionych przez 
IX Plenum zależy w dużej mierze od 
pracy rad narodowych - przede wszyst
kim gminnych, mających szeroki kon

takt z masami pracującego chłopstwa. 
Czy kontakt ten był dotychczas dosta
teczny?

Wefmy chociażby sprawę rozpatrywa
nia przez GRN różnych podań I odwo
łań chłopskich. Nie znaloc często Istot
nej sytuacji chłopa, GRN nie zawsze 
potrafiła zadecydować słusznie. I tak 
na przykład zdarzało się, że pomoc 
państwa - kredyty, pożyczki Itp. — tra
fiała do niewłaściwych rąk. Utworzenie 
w gromadach komisji kontralno-dorad- 
czych przybliżyło władzę ludową do 
mas chłopskich w gromadach, poważnie 
zapobiega mdżllwośclom wydawania 
niesłusznych decyzji wynikających z 
nieznajomości miejscowych stosunków 
1 warunków danego gospodarstwa.

Obecnie każda sprawa — czy to Do
danie o ulgę w obowiązkowych dosta
wach lub podatku, czy prośbo o pożycz
kę lub przydział materiałów budowla
nych — Jest rozpatrywano i opiniowana 
przez gromadzką komisję kontrolno-do- 
radczą.

Obecnie przed komisjami stoją nowe 
zarJan’a. Właśnie poprzez komisję, 
GRN prowadzić będzie wólkę o reali- 
zacię zadań postawionych przez 
IX Plenum.

Upowszechnienie wiedzy rolniczej 
przez organzowanle szkolenia agrotech
nicznego, podnleslerle poziomu gospo
darstw zaniedbanych, organizowanie 
wspólnego uprawiania łąk i likwldocla 
odłogów, czuwanie na tym, aby zwięk
szona pomoc państwa dla wsi trafiała 
do właściwych rąk I była należyci wy
korzystana - oto poważne zadania dla 
kom sjl kontrolno-doradczyeh w każdej 
gromadzie.

Jeżeli komisje podejdą do tych zadań 
tak samo jak do realizacji skupu zbo
ża, to znacznie pomoże to w wykona
niu przez nasz powiat zadań wskaza, 
nych przez IX Plenum KC partii.

Kołobrzeg wykonał 84 4 proc, planu rocznego
Sławno 84,8 łł u it

Słupsk 83 4 łł ił łt

Białogard 830 * f
łł 11 •’

Szczecinek 81.1 ri
w ii tt

Człuchów 81,0 if tt tł



Więcej troski o pasażerów

3-dniowe wczasy świąteczne

Sportowcy Włókniarza przy 
PZPW w Okonku mają Już 
poza sobą kilka lat pracy nad 
rozwolem ruchu sportowego 
w swym zakładzie. Zalążk+em 
kola była sekcja piłki nożnej, 
która lednak w ub. latach nie 
osiągnęła poważniejszych suk
cesów rozgrywając mecze Jako 
..dzika drużyna". Dopiero w 
tym roku piłkarze z Okonka 
wypłynęli na ..szersze wody" 
awansując do klasy B.

Jednocześnie koło rozwinę
ło się znaczn'e. tworząc sekcję 
tenisa stołowego I 61atkówk! 
męskiej. Ta ostatnia dyscypli
na sprawia niemało kłopotu, 
bowiem Jedyna tstnleląca w 
Okonku sala gimnastyczna nie 
nada Je się do gry w siatkówkę.

Mówiąc o rozwoju sekcll te 
nl«a stołowego trzeba podkre
ślić dobrą prace lei przewodni 
czacego oh. Sielickiego. Ping- 
pongfścl Włókniarza. osiągnęli 
tuż klika dobrych wvntków w 
spotkaniach z silnymi druży- 
namt M. In. pokonali oni 
Spójnię z Po’c’vna-Zdro|ii. 
złocienlecktego Włókniarza 1 
złotowska Spóinlę, a przegrali 
nlemacznte 4:6 ze szczecince 
ką Unią.

Opierając się na tych wy
nikach! zarzad sekcji wysłał 
do STS WKKF pismo o Zasze 
negowanie Je| do odpowiednie! 
klasy. Włókniarze od pażdzler 
nlka czekają bezskutecznie na 
odpowiedź, a rozgrywki w 
klasie A Już się zakończyły 
w klasie B zaś rozegrano 1 
rundę.

Sportowcy Włókniarza nie 
zamierzają poprzestać na do
tychczasowych osiągnięciach. 
W uh. miesiącu odbyło się ze
branie koła, na którym ustało 
no zadania planowe na rok 
1054. Włókniarz w Okonku w 
następnym roku stworzy sek 
cję lekkoatletyki, 6la-tkówk‘ 
żeńskie) I sekcję szachową 
oraz ożywi pracę Istniejących 
sekcll.

Na zebraniu tym członkowie

SPORTOWCY 
z u i ;i z k nw y (11 zrzeszę ń 
sportowych 
wykonali 
roczny plan SPO

Sportowcy związkowych 
zrzeszeń sportowych zameldo
wali o wykonaniu rocznego 
planu zdobywania odznak SPO 
w 100,9 proc, uzyskiilac lącł- 
nie do dnia 18 grudnia br. 
72.720 cdmnk na 71.852 ta- 
ninnownnych.

Z 8 zrzeszeń związkowych 
rocznego planu nie wykonało 
>*otych«'T»s zs Osnlwo, które 
do chwili obecnej uzyskało 
81,1 proc, planu.

OGŁOSZENIA
OGŁOSZENIA DROBNEPRACOWNICY POSZUKIWANI

ZGUBY

Grudzień — to dla PKP o- 
knes wzmożonej, odpowiedział 
nej pracy. W tym bowiem 
czasie wzmagają sie dostawy 
surowców, materiałów i pali
wa dla zakładów kończących 
realizację rocznych planów, 
jest też rzeczą oczywistą, że 
maksymalny wysiłek pracow
ników kolei skup'a się w tym 
okresie przede wszystkim na 
przewozach towarowych. Sku
pienie uwagi na przewozach 
towarowych powinno Jednak 
Iść w parze z dbałością o 
ruch osobowy, z troską o pa
sażera.

Tymczasem — w okresie 
ostatnich kilku tygodni, do 
częstych należą wypadki nie 
ogrzewania | nleośwletlanla 
wagonów w pociągach pod
miejskich. Np, pociąg kursy- 
jący na linii Sławno—Darło, 
w . spóźnia się prawie co 
dzień. Dojeżdżająca tym po
ciągiem do szkól młodzież upo 
mina sle o oddanie Jej do u- 
żytku Jednego specjalnego wa 
gonu dla młodzieży. Umożll. 
wiłoby to uczniom pełne wy
korzystanie czasu w pociągu 
na przygotowanie się do lek
cji. Dotychczas było to nie
możliwe. ponieważ w pocią
gu panowały ciemności.

Oświetlenie i należyte o- 
grzewanle pociągów — to 
sprawa ważna. Właściwe przy 
gotowanie pociągu do drogi, 
a więc zwrócenie uwagi na 
akumulatory I prądnice oraz 
należyte utrzymanie regulacji 
urządzeń do ogrzewania, po
winny zapewnić podróżnym 
światło I ciepło.

— Ciemny 1 zimny kursuje 
pociąg na trasie Połczyn- 
ZdróJ—Świdwin, co Jest dla 
podróżnych szczególnie do
kuczliwe.

Fakty te świadczą, że są 
wagonownie. których praca 
wiele pozostawia do życzenia, 
że niedostateczna Jest troska 
o pasażera ze strony niektó
rych drużyn konduktorek Ich, 
kierowników pociągów I rewl. 
dentów, których obowiązkiem 
Jest Już podczas biegu poefą-

W Koszalińskiej Spółdzielni Pracy Ozdób Choinkowych, przy ul. Gwardii Ludowej, ty
godnie przedświąteczne byty okresem wzmożone/ pracy, A żeby każde dziecko miało na 
choince lustrzane, różnokolorowe kule, pracownicy spółdzielń I realizowali swoie zobowiąza
nia przedzjazdowe zwiększając produkcję o 5 proc, i podnosząc jakość ozdób.

BANAS Wincenty zgłasza zagu
bienie aktu własności na meble, 
wydanego przez Urząd Likwida
cyjny w Gryficach. G-687-1

Głównych księgowych i terenowych instruktorów księgowości - 
zatrudni Zwigtek Spółdzielni Spożywców Oddział Okręgowy w Ko
szalinie. Warunki płacy dobre. K-336-0

LEJBCZ Stanisława zsm. w 
Słupsku zgłasza zagubieni* kwitu 
komisowego. G-29-1

Na stanowisko »-ce dyrektora MPGK ze znajomością techniczną 
Gazowni i Wodociągów - Kanalizacji, na stanowisko kier. Ga
zowni ze znajomością techniczną gazownictwa, na stanowisko 
kier, technicznego Miejskiego Przedsiębiorstwa Komunikacji Auto
busowej, na stanowisko kier. Miejskiego Przedsiębiorstwa Oczysz
czania - zatrudni z dniem 1. I. 1954 r. Miejskie Przedsiębiorstwo 
Gospodarki Komunalnej w Koszalinie. Warunki płacy zostaną omó
wione w MPGK na miejscu. Podanie wraz z życiorysem należy kie
rować na adres: MPGK Dział Kadr - Koszalin, ul. Lechicka 9.

K-337-1

oraz Imprez sportowych j kul. 
turalno - oświatowych.

Skierowania na 3-dniowe 
wczasy świąteczne w cenie 
105 złotych, wydaje Okreso
we Biuro Skierowań FWP 
przy Okręgowej Radzie Związ 
ków Zawodowych.

Miejskie Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej w Koszali
nie podoje do wiadomości, że wszystkie instytucje i przedsiębior
stwa pragnące korzystać z usług Miejskiego Przedsiębiorstwa 
Oczyszczania winny zawrzeć umowy do dnia 15 stycznia 1954 r.

W związku z tym należy zgłaszać się w MPGK, Koszalin, ul. 
Lechicka 9, celem zawarcia umów codziennie od godz. 10-tej 
do 12-tej począwszy od dnia 28. XII. 1953 r. do 15. I. 1954 r.

K-338-1

Fundusz Wczasów Pracow
niczych organizuje w okresie 
od 25 do 27 grudnia br. spe
cjalne 3-dniowe wczasy świą
teczne w najpiękniejszych o- 
środkach górskich na Dolnym 
Śląsku.

Lądek, Kudowa, Duszniki, 
Polanica oraz Głuchołazy, 
Międzygórze | Karpacz — te 
urocze ośrodki wypoczynku 
specjalnie przygotowano na 
przyjęcie związkowców i ich 
rodzin w ckresle świątecznym. 
Wczasowicze mają zapewnio
ne obfite wyżywienie, dosko
nałe pomieszczenia, możliwość 
korzystania z wypożyczalni 
sportowego sprzętu zimowego

MIELNICZEK Maria zam. w 
Stupsku zgłasza zagubienie legi
tymacji szkolnej Nr 307443, wyda
nej przez Zasadniczą Szkołę Odzie 
Iową. G-30-1

S IO Aud. dla wsi. 5 30 Konc 6 10 
Muz. rozrywk. 6.45 Dla wycho
wawczyń przedszkoli — pogadan
ka pt. ,,Jak przeprowadzam ze
branie grupowe z rodzicami". 6 50 
Glmn. 7 20 Konc. poranny. 7.50 
Kalend. 8.00 Muz. 9 00 Dla dzieel 
starszych montaż literacki pt. 
„Przesławny fortel pana Zagło
by". 9.30 Konc. solistów. 11.05 Dla 
dzieci młodszych aud. słów.-muz. 
pt. „Dzisiaj zagramy dla naszych 
kolegów". 11.25 Muz. 1 aktualno
ści. 12.15 Na swojską nutę. 12.45 
Aud. dla wsi, 13.00 Wieś tańczy 1 
śpiewa. 13.15 Muz. rozrywk. 13 30 
Konc. solistów. 15.30 Dla dzieci 
aud. slow.-muz. pt. „Śpiewacy 
zimy". 16.10 Konc. 16.50 Aud. dla 
kobiet. 17.00 U zarania drugiej 
niepodległości — pogad. z cyklu 
„Rola Watykanu 1 hierarchii ko
ścielnej w historii Polski". 17 20 
Konc. rozrywk. 18.00 Odpowiada
my słuchaczom w sprawach mię 
dzynarodowych. 18 45 Na fali hu
moru i satyry. 19.00 Konc. 20.28 
Wlad. sport. 20.45 Felieton. 21.10 
Konc. chopinow-kl 2133 Reportaż 
literacki. 22.15 M.kść prawdziwa 
— cykl wierszy Kubiaka. 22.30 
Muz. klatyczna.

FUSIERA Jan ram. Słupsk, ul.
Gen. Roji 13 zgubił kartę meldun 
kową, wydaną w Koszalinie.

G-690-1

Zniżki kolejowe 
dla wycieczek 

na wystawę 
„Odrodzenie w Polsce"

Ministerstwo Kolei przyzna
ło zniżki taryfowe dla wycie
czek grupowych na wystawę 
„Odrodzenie w Polsce" w Mu
zeum Narodowym w Warsza
wie. Wszystkie wycieczki po. 
wyżej 10 osób zorganizowane 
przez związki zawodowe, Zwią 
zek Samopomocy Chłopskie), 
Związek Młodzieży Polskiej, 
przedsiębiorstwa, zakłady go
spodarki uspołecznionej i „Or
bis" mają prawo do korzysta
nia z 33 proc, ulgi przy prze
jazdach.

kota, doceniając opiekę l po
moc |aklei udzielają ruchowi 
sportowemu partia 1 rząd po
stanowili czynem uczcić zltża 
facv się II Zjazd partii.

Ob. Sielicki Jako lekarz-den 
tvsta zobowiązał «!e w mieelą 
cii grudniu wyleczyć zęby 
• szystklm sportowcom Dalsi 
e7łonkowle Tabln 1 Mlkletyń- 
.-k! uporządkuj magazrg spor 
towv oraz zwerbują 10 O6Ób 
na członków koła.

Ob. Jakiihc'5wn,> również pp 
zv«ka dla koła 10 nowych 
członków I zdobędzie III klasę 
sportową. Podobne zobowią
zanie podięła ob. A. Moczy
dłowska. Również piłkarze zo 
bowlązall się uzyskać III 
klasę sportową zaś ob. Sła
wiński osiągnie wynik w gra- 
nlcnch II klasy sportowej.

Należy zwrócić szczegól
ną uwagę na zobowiąza
nia dotyczące pozyskania no
wych członków spośród robot
ników zakładu. Jedynie bo
wiem mocne oparcie się na ro 
botnikwh z zakładu, na któ
rym koto hazuię (ec-t gwaran
cją dalszego l?Ro rozwoju.

Warto podkreślić, że dyrek 
cja PZPW w Okonku udziela 
lak najdalef Idącej pomocy 
sportowcom. M. In. zakupiono 
ostatnio dla Włókniarza stół 
nlng-pontrowy.
KLUB KORESPONDENTÓW 

W OKONKU

Komunikat 
Ekspozytury PKS 

w Słupsku
W dniach 23 I 24 bm. czyn 

na będzie na dworcu autobuso 
v.ym w Słupsku dodatkowa ka 
sa autobusowa.

Na przystanku autobusowym 
w Słupsku został ustawiony 
specjalnie Informator, który 
informuje podróżnych p świą
tecznym rozkładzie jazdy.

W dniach 23—24 ruch au
tobusowy zostanie zwiększony 
o dodatkowe kursy hlsowę w 
miarę potrzeb danej linii auto
busowej.

W dniu 25 bm. komunika
cja samochodowa na wszyst
kich liniach będzie wstrzyma
na.

Włókniarze z Okonka 
wytyczyli sobie zadania planowe 

na 1954 r.
i podjęli zobowiązania dla uczczenia 

II Zjazdu partii

CZUK Kazimier* s. Zygmunta 
ur. 6.II.1935 r. — zgubił kartę 
meldunkową wraz z wymeldowa
niem z ostatniego miejsca za
mieszkania. P-688-1

KOWALCZYK Mieczysław ur. 
5. V. 1932 r. obecnie zamieszkały 
Jastrowie, Bieruta 48 — zgubił ze 
Zwolenie na prowadzenie poja
zdów mechanicznych kat. Ilia, 
Nr 0013/50, wydane przez b. Sta
rostwo Powiatowe Walcz.

P-689-1

W klubie TPI'11
W dniu 23 bm. o godi. 10-tej w 

Wojewódzkim Klubie TPPR odbę
dzie się konferencja metodyczno- 
poradnicza dla aktywu POM woje 
wóditwa koszalińskiego. O godz. 
18-tej odbędzie się odczyt pt. 
„Tradycje przyjaźni polsko-radzie 
ckiej" oraz wyświetlony będzie 
film pt. „Wielki Proletariat”.

Centrala Produktów Naftowych w Słupsku, zawiadamia, że
STACJE BENZYNOWE będą real-zować do dnia 15 stycznia 1954 
roku włącznie BONY TOWAROWE EMISJI 1953 r.

K-339-1

Kina
KOSZALIN — „Nnwn Huta" — 

„Lubow Jarowaja" — II seria.
Seanse godz. 16. 18 i 20,15.
„Mlorla Gwardia"—Rokossowo — 

„Stalowe serca".
Seans godz. 19.
SŁUPSK — „Polonia" — 

„Lubow Jarowaja" — I seria.
Seanse godz. 16, 18 I 20.
SŁAWNO — „Stawa" — 

„Przygody na Morzu Czerwo
nym".

Seans godz. 19.
DARŁOWO — „Bajka" — 

„Przełom" I seria.
Seans godz. 19.

UWAGA! Repertuar kin poda- 
Jemy na podstawie komunikatu 
Okr. Żart. Kin w Koszalinie.

Radio
PROGRAM I

23 grudzień 1953 (środa)
Wiadomości 5.05, 6 00. 7 00, 7 55 

12.04, 16.00, 20.00, 23.00.

.Na kiermaszu zabawek CPLIA naprzeciw Woj. Domu 
Kultury przy ul. Zwycięstwa w Koszalinie w ciągu dni 
przedświątecznych trwa nieprzerwany ruch.

No zdjęciu: Monika Żarach stoi niezdecydowana. Nie wie 
leszcze, którą z zabawek wybierze — wszystkie sq piękne.

W ligach koszykówki 
zakończono I rundę spotkań

20 bm. wszystkie ligi koszyków 
kl zakończyły I rundę spotkań 
W I lidze męskiej wielką niespo
dzianką była porażka krakow
skiej Gwardii z poznańskim Kole 
jarzem 63:66 (33:38). Gwardia u- 
trzymała się jednak na czele ta
beli, mając po dotychczasowych 
rozgrywkach 8:2 pkt. 1 lepszy sto

sunek koszy od warszawskiego Ko 
lejarra. Pojedynek najgroźniej
szych rywali drużyny krakow
skiej — Kolejarza (Warazawa) 1 
gdańskiej Spójni zakończył się 
zwycięstwem drużyny stołecznej. 
Mecz był niezwykle emocjonują
cy 1 wyrównany. Kolejarz dopie
ro w piątej dogrywce zdobył trzy 
kolejne kosze ze strzałów Wawro, 
zapewniając sobie zwycięstwo 1 
II miejsce w tabeli. O Jeden 
punkt mniej ma Spójnia Gdańsk

W dwóch pozostałych meczach 
CWKS pokonał mistrza Polski 
łódzkiego Włókniarza 78 68 (44:34), 
a Spójnia (Łódź) wygrała z AZS 
(Warszawa) 65:57 (23.24).

• a •

W lidze żeńskiej rozegrano tyl
ko jeden mecz, w którym war
szawski Kolejarz wygrał z ostat
nią w tabeli gdańską Spójnią 
65:51 (30:25), wysuwając się na
czwartą pozycję przed Kolejarzem 
(Poznań).

W tabeli prowadzi AZS (War
szawa) 8:1 pkt. przed Gwardią 
(Kraków) 8:1 1 Spójnią (Warsza
wa) 7:2 pkt.

a • *

W drugiej lidze męaklej w gru
pie północnej prowadzi nadal 
bez porażki Kolejarz (Toruń), któ 
ry pokonał w ostatnim meczu I 
rundy AZS (Szczecin) 80:53 (29:29). 
Na drugim miejscu utrzymał się 
AZS (Toruń) po zwycięstwie nad 
AZS (Warszawa) 84:50 (43:30). Ko
lejarz (Ostrów) wysunął się na 3 
miejsce po zwycięstwie nad Kole 
jarzem (Gdańsk) 77:55 (31:24).

W grupie południowej rozegra
no dwa mecze. Spójnia (Kraków) 
wygrała z Ogniwem (Wrocław) 
66:64 (37:32) 1 jett nadal bez po
rażki na czele tej grupy. W dru
gim meczu Ogniwo (Kraków) wy 
grało z Górnikiem (Zabrze) 72:53 
(48:22).

gu kontrolowanie oświetlenia 
1 regulowanie temperatury.

Podstawową przyczyną błę
dów I zaniedbań fest bezwzglę 
dnie osłabienie dyscypliny 
pracy wśród niektórych pra. 
cownlków służby kolejowej I 
brak kontroli pracę obsługi 
pociągu pod tym właśnie 
względem ze stronę admini
stracji kolejowej i organiza
cji partyjnych. Bo Jaklei In. 
nel przyczynie przypisać na 
leży fakt, że 2 grudnia br. c 
podz. 5.30 kasjer na stacj! 
PKP w l.obezle był pijany.

O czym to świadczy? Swląć 
czv o lekceważeniu wykonęwf 
nych obowiązków, o niedo
puszczalnym niedbalstwie nie. 
których pracowników kolejo. 
wvch, świadczy o tym. że ety 
scvpl'na pracę na niektórych 
odcinkach kolejnictwa lest w\ 
soce niedostateczna, że adml- 
nlstracią kolejową 1 orpanlza- 
cle partyine | związkowe nie 
dostatecznie wałczą z wszelki
mi przefawami opuszczania 
się I niedbalstwa w pracy.

Walką z tym! przejawami 
lest sprawą wszystkich koleją 
rzy, niezależnie od wykony
wanej pracy 1 zajmowanego 
stanowiska.

Pozytywne wyniki tej wal
ki w dużej mierze zależeć bę
dą od tego, czy organizacje 
partyjne, mobilizujące naj
szersze rzesze pracowników 
kolei — w ruchu orobowym I 
towarowym — do odpowie
dzialnego. sumiennego spełnia 
nla obowiązków zawodowych, 
potrafią stworzyć atmosferę, 
w którei sami kolejarze pięt
nowaliby każdy przejaw lekce 
ważenia pracy | niedbalstwa, 
łamania dyscypliny pracy.

Nasza służba kolejową mu
si zwiększyć troskę o pasa
żera.

I KOZŁOWSKI 
(Na r>od'tawle korespondencji 
Józefa Itanasa i W. Wero. 

nlków)



Odpryski
ATLANTYCKIE 

RÓWNOUPRAWNIENIE

Fras. francuska zajmuje się 
ostatnio znów sprawą wiz ko
niecznych dla Francuzów pragną
cych udać się do USA. Bo — Jak 
wiadomo — Amerykanie wyjeż
dżający do Francji, żadnych wiz 
nie potrzebują.

...CO Jest Jeszcze Jednym dowo
dem „równouprawnienia'*, które 
według Waszyngtonu panuje w 
stosunkach między partnerami at- 
lantycktml.

CO TO JEST OKRUCIEŃSTWO?

Jak wynika z doniesień agencji 
Reutera, brytyjski minister woj
ny Jest Jednym z najgorzej poin
formowanych ludzi na Świecie. 
Nie wie nawet, co Jego żołnierze 
robią w Kenii, ostatnio oświad
czył "n bowiem. że zamierza 
przeprowadzić śledztwo ,.w wy
padku gdyby znalazły się dowo
dy, że mieszkańcy Kenii padll 
oilarą okrucieństw oddziałów bry 
tyjsklch".

A tego samego dnia, ta sama 
agencja Reutera zamieściła nastę
pującą depeszę z Kenii: „Bom
bowce angielskie zrzucały bomby 
na okolice Aberdare w ciągu 
wielu godzin. Następnie bombow
ce ostrzeliwały Malt Mail (tak 
Anglicy nazywają ludność miej
scową) z karabinów maszyno
wych".

Ale tego — zdaniem pana mi
nistra — nie można nazwać okru
cieństwem.

Nasz felieton
...kontakt z radą zakładową

utrzymuję
— Towarzysze, dyrekc/a 

sygnalizuje, że znowu z pla
nem miesięcznym jest kiep
sko. Trzeba na gwałt wzmóc 
pracę polityczną, podciąg
nąć oddziały pozostające w 
tyle, bo pizecież nie po
chwalą nas za zawalenie pla 
nu. Teraz to już będzie źle. 
Radźmy, jak się zabrać do 
roboty.

Po tych słowach sekreta
rza komitetu zakładowego 
długo nikt z członków egze
kutywy — bo to było na po 
siedzeniu egzekutywy — nie 
zabierał głosu.

Wreszcie odezwał się 
Iow. Nowak z kontroli pro
dukcji:

— Ja to jakoż nie bardzo 
rozumiem, jak to idzie. Prze 
cięż mamy Współzawodni
ctwo, cąła załoga bierze w 
nim udział, agitatorzy pracu 
ją, niby na wszystkim na
sza egzekutywa trzyma rę
kę, a z planem zawsze ja
kieś kłopoty wyłażą.

—No, towarzyszu Nowak, 
zostawcie te filozoficzne 
rozważania, teraz trzeba 
opracować plan akcji, bo 
sprawa pilna — przerwał 
sekretarz KZ. — Ja propo
nuję, żeby zwołać odprawę 
agitatorów, omówić z nimi 
sprawę mobilizacji i ruszyć 
pełną parą...

— Jeśli się wszyscy zga
dzają, to w takim razie zro
bimy tak: zebranie agitato
rów obsłużymy ja i Kozłow
ski. A co ja, jako przewodni 
czący rady zakładowej mam 
robić? — zapytał skromnie 
siedzący na uboczu tow. Ka 
nia, wezwany na egzekuty
wę.

.— Ach, prawda, jest je
szcze i rada zakładowa. Wy, 
tow. Kania zajmijcie się pro 
pagandą wizualną — juko 
przewodniczący etatowy ra
dy zakładowej macie naj
więcej czasu, więc pójdzie
cie do K. D., wybierzecie 
trochę plakatów i haseł, 
przyniesiecie i dopilnujecie 
rozwieszenia w halach pro
dukcyjnych. Dopilnujecie 
zrobienia ramek ozdobnych 
dla gazetki ściennej i dużej 
tablicy przed labryką.

— A może by tak — za
czął Kania zmobilizować 
aktyw związkowy i dać mu 
jakieś zadania?

— Teraz nie ma na to 
czasu, co teraz z tym akty
wem zrobicie! Lepiej dopil
nujcie zwołania zebrania 
grup związkowych, dam 
wam później plan pogada
nek i wykaz prelegentów.

— No i bierzmy się, to
warzysze, do roboty.

Towarzysze wzięli się do 
roboty. Plakaty zostały roz
wieszone, postawiono tabli
cę przed tabryką, ZMP zro
biło gazetkę, agitatorzy wy
głosili pogadanki i... w koń
cu miesiąca, jak zresztą i w 
poprzednich miesiącach, za
brakło do planu 8 proc.

— A to wszystko dlatego 
towarzysze, żalił się sekre
tarz komitetu zakładowego 
na odprawie w KM, że na
sza rada zakładowa jest ma
ło aktywna, że nie pomaga 
nam w mobilizowaniu zało
gi. A przecież przewodniczą 
cemu stale daję jakieś zada
nia i utrzymuję z nim kon
takt. Nie wiem dlaczego oni 
są tacy jacyś bierni i ospa-

(szel)

ZACZNIJMY więc relację o 
Chinach Ludowych od 
p erwszej wagi, od tych za 

gadnień, które decydują p tyciu 
i rozwoju tego wielkiego narodu. 

Czwarty rok wyzwolenia, to 
jednocześnie pierwszy rok planu 
pięcioletniego. Planu, który ob
jął swoim zasięgiem zarówno 
przemysł państwowy, jak i sek- 
t?r prywatny. Plan pięcioletni - 
to przede wszystkim plan opano
wania przyrody „olbrzymich, pu- 
s'oszqcych Chiny rzek Huanq-ho 
I Jangtsekiang". Przekształcenie 
tych strategicznych w sensie go
spodarczym rzek, „zawsze niespo
kojnych w rzeki zawsze spokoj
ne" (Mao Tse-tung) nie tylko de 
cyduje o życiu dziesiątek mil!o- 
nów ludzi, lecz w pierwszym rzę 
dzie odwraca raz na zawsze od 
Chin widmo głodu, stanowiąc je 
dnocześnie punkt wyjścia dla 
przebudowy rolnictwa, nawodnie
nia suchych obszarów i osusze
nia terenów podmokłych. Opano 
waniu tych rzek za pomocą ol
brzymich tam i zbiorników wo
dnych towarzyszy wielka praca 
nad zalesieniem kraju i elektryfi
kacją nowych baz przemysło
wych.

rlan pięcioletni jest planem u- 
przemysłowlenia kraju w oparciu 
o ogromne złoża surowcowe, pla
nem dalszego rozwoju przemysłu 
na północy oraz uprzemysłowie
nia centralnych 1 południowych 
Chin, zwłaszcza okręgu Wuhan 
(olbrzymiego trójmleścla z Han
kou, Jako głównym centrem, na 
czele). Przewiduje on ponadto 
przeprowadzenie szeregu linii ko

WŁODZIMIERZ SOKORSKI

CHINY LUDOWE W marszu
Odkrywcze spojrzenie na Chiny Ludowe składa się dla przyjezdnego zawsze z dwóch etapów. Piewsze wrażenia - to ostra, nie

codzienna egzotyka. Nikt nie może pozostać obojętnym na przepiękną architekturę Pekinu, w którego zieleń wtopione są dwa zasa
dnicze elementy plastyczne - kontrast czerwieni i złota dawnych pałaców cesarskich i świątyń buddyjskich oraz kontrast szafiru 
i zgniłej zieleni olbrzymiego kompleksu świątyń Tao (świątyń nieba). Nikt też nie może się oprzeć urokowi olbrzymiego ruchu na 
ulicach - ruchu pieszych, ryksz i samochodów, barwności i koloro wości domów, sklepów i wszelkich lokali publicznych, przy nieco
dziennej po prostu czystości pomieszczeń. Wreszcie każdemu rzu ca się w oczy precyzyjna organizacja wszystkich przejawów życia, 
uczciwość ludności oraz skromność i powściągliwość w obejściu.

Dopiero jednak miesięczny pobyt pozwala lepiej poznać głębszy nurt życia, istotne procesy ekonomiczne, polityczne, moralne, 
stwierdzić jednorodność walki klasowej u nas i w Chinach. I dopie ro wówczas specyfika i egzotyka układa się we właściwych pro
porcjach, przestoje zaskakiwać i zdumiewać.

lejowych w głąb kraju — już w 
tym roku linią kolejową długości 
800 km połączono Jedną z naj- 
żyżnlejszych prowincji Chin — 
Se-czuan z Hankou — wielkie ro 
boty drogowe i Inwestycje kultu
ralne, w których na czoło wysu
wa -się budowa gmachów szkol
nych 1 uniwersyteckich.

Przy tym należy pamiętać, że 
realizacja planu pięcioletniego 
rozpoczęła się wówczas, gdy prze 
prowadzano jeszcze reformę rol
ną, zakończoną na południu do
piero w maju 1933 r., że realiza
cja planu pięcioletniego przebie
ga w warunkach istnienia nie tyl 
ko prywatnego handlu, lecz pry
watnego przemysłu, nie mówiąc 
już o swoistym morzu rzemleślnl 
czych, drobnych, bardzo precyzyj 
nych warsztatów prajty. w któ
rych zatrudnione są miliony lu
dzi.

Stąd też plan pięcioletni ściśle 
reguluje nie tylko rozwój sekto
ra państwowego, lecz bardzo kon

kretnle określa wysokość pro
dukcji sektora prywatnego. Wła
ściciele prywatnych fabryk 1 war 
sztatów pracują w ramach planu, 
otrzymują bardzo dokładne zamó 
Wlenia I surowce, zatrudniają 
określoną liczbę ludzi, których 
nie wolno im pod żadnym pozo
rem zwalniać, ani zwiększać ich 
liczby, plącą robotnikom według 
z góry ustalonych zasad, tym sa
mym dochody mają konkretnie 
reglamentowane. Przy tym pre
cyzja Jest w tej dziedzinie tak 
daleko posunięta, że w najmniej
szym nawet kramlku nic się nie 
kupi bez dwustronnego kwitu 1 
nigdy nie zaistniał w Chinach 
wypadek Innej ceny w sektorze 
prywatnym, niż w państwowym.

Byłoby jednak błędem nie wi
dzieć, że ten gigantyczny plan 
uprzemysłowienia kraju, nawo
dnienia pustyń i osuszenia błot, 
zalesienia gór, plan walki o lik
widację analfabetyzmu i podnie
sienia zdrowotności i kulturalne
go bytu ludności nie może 
przejść bez ostrej klasowe] walki.

Mówił o tym ostatnio premier 
Czou En-loi przestrzegając przed 
złudzeniem jakiejś własnej drogi 
do socjalizmu. Wskazywał on na 
zaostrzającą się na wsi walkę z 
kułakiem, na konkretną walkę o 
dostawę bawełny, herbaty i zbo
ża, walkę z tą częścią burżuazji, 
która w poszczególnych ogni
wach usiłuje zerwać wytyczne 
planu pięcioletniego i ciągle jesz 
cze jest potencjalną bazą dla 
działalności agentów i szpiegów 
Czang Kai-szeka.

Wprawdzie olbrzymia siła fron
tu narodowego demokratycznych 
partii Chin U udowych, autorytet 
Komunistycznej Partii I Jej kie
rownictwa, osobisty autorytet 
Mao Tse-tunga I wreszcie soli
darność narodu w walce o wol
ność. pokój 1 zjednoczenie Chin 
paraliżują działanie obcych agen
tur, lecz przejawy walki są 1 bę
dą coraz bardziej zróżnicowane I 
wszędzie w swoistej formie dają 
znać o sobie. I to zarówno na od 
rlnku skupu bawełny. Jak I wal
ki o nowoczesne metody naucza
nia czy też wreśzcle sporu o twór 
cze przewartościowanie tradycji I 
nowe oblicze narodowej sztuki 
realizmu socjalistycznego.

Walka nowego ze starym w spo 
łeczeństwle klasowo antagonl- 
stycznym, a takim Jest w czwar
tym roku swej niepodległości

naród chiński, zawsze posiada 
charakter starć Ideologiczno-kla- 
sowych i przy największej nawet 
dyscyplinie narodu chińskiego I 
Jego wielkim patriotyzmie nie mo 
że być I tam Inna.

WIELKIE sq osiągnięcia naro 
du chińskiego. Już w pierw 
szym roku planu pięciolet

niego zlikwidowano prawie cał
kowicie zmorę bezrobocia, znacz
nie podniosła się stopa życiowa

nlejsze I główne dzielnice miast, 
polityki popieranej zresztą bez 
zastrzeżeń przez ówczesny faszy
stowski rząd Kuomlntangu. stąd 
też mimo przesiedlenia do daw
nych sektorów „europejskich" 
rodzin robotniczych oraz Inteli
genckich, mimo poważnego bu
downictwa mieszkaniowego, zwła
szcza w Pekinie, Szanghaju 1 w 

. Hankou oraz Innych centrach 
przemysłowych, problem mieszka 

[niowy daleki jest od rozwiązania

robotnika I chłopa (czego ze
wnętrznym wyrazem jest m. in. 
szlachetna ambicja robotnic chiń 
skich noszenia na ręku zegarka), 
znacznie spadła śmiertelność, 
zwłaszcza dzieci. Nie istnieje dziś 
w Chinach problem epidemii cho 
rób zakaźnych. Sieć szkół, oper, 
teatrów, kin, wzrosła wielokrotnie 
stając się potężnym czynnikiem 
wychowawczym.

Może najtrudniejszym do roz
wiązania jest ciągle Jeszcze- pro
blem tnleszkanlow-y wobec ol
brzymiego przetloczenla wielomi
lionowych miast i ogromnej cia
snoty mieszkaniowej przedmieść, 
Jako rezultatu świadomej polity
ki spychania Chińczyków do 
przedmieść przez kolonizatorów 
z. państw Imperialistycznych, któ
rzy zajmowali dawniej tak zwane 
europejskie sektory — najplęk-

wielkich zadań państwowych. To. 
też nie ma w Chinach człowieka, 
który by o swojej armii nie mó
wił z największym uznaniem, sza 
cunklem 1 miłością.

TRUDNO pisać o Chinach Lu 
dowych nie wspomniawszy 
o kulturze i sztuce. Rząd I 

naród chiński otacza wielką ople 
kq i miłością zarówno starą, tra- 
dycyjną sztukę, piękną I szlachet 
nq w swojej humanistycznej po
stawie ideowo-artystycznej, jak I 
nowe dążenia twórców i artystów 
chińskich do ukształtowania nos 
wej, demokratycznej kultury nai 
szej epoki.

W samym Pekinie czynnych 
jest 201 oper, 6 teatrów, 41 kin, 
do których chodzi 150 tys. ludzi 
dziennie. Podobna proporcja jest 
w Każdym większym mieście. 0- 
pera jest w Chinach najbardziej 
popularną i narodową formq wy 
rażania uczuć I wzruszeń. Rów- 
nież wśród sztuk współczesnych 
największą popularnością cieszą 
się dwie nowe opery chińskie, 
znane zresztą i u nas: „Dziew, 
czyna o białych włosach" i „Mał 
żeństwo Sze Er-he", przerobione 
z kolei na sztukę teatralną i film. 
Toteż państwo ludowe szczegól
ną opieką otacza z jednej strony 
rozwój pieśni współczesnej, a z 
drugiej strony popiera twórcze 
próby znalezienia przejścia od o. 
pery ludowej, czy też nawet kla
sycznej - do opery współcze
snej, źyjącej nową problematyką 
i nowymi ludźmi. Należy też pod 
kreślić ogromną rolę filmu w Chi 
nach, w których mimo szczuplej 
bazy technicznej (jedyna wytwór, 
nia w Szanghaju), Już obecnie 
orodukuje się 18 filmów fabular- 
nych rocznie. Obok kin miejskich 
została ostatnio bardzo rozszerza 
na sieć kin wie|skich I kin rucha 
mych, docierających do najbar-t 
dziej zapadłych zakątków tego 
olbrzymiego kraju,

W Chinach Ludowych Istnieje 
wielka twórcza ciekawość wszyst 
kiego, co robi I buduje się w 
Związku Radzieckim, w Polsce i w 
innych państwach demokraci! lut 
dowej. Pod tym względem wint 
niśmy wielu spraw uczyć się u 
Chińczyków, pamiętając o roli 
wymiany gospodarczej I kultura!, 
nej w umocnieniu naszych więzi, 
tak niesłychanie ważnych dla na. 
szej codziennej walki o pokój I 
socjalizm.

BORYS POLEWOJ (Ode. 2)

Reduta Tarakula
W kierunku willi, rozglądając się na wszystkie strony, 

skradało się wzdłuż ścian pięciu faszystów z automatami. 
Szli wprost na karabiny maszynowe, pewijl, że pusty dom 
osłania ich przed pozycjami Armii Czerwonej. Naczynkln 
chwycił stojący w kącie karabin, ale Tarakul wyrwał mu go 
z rak.

— Nie płosz, to patrol. Za nimi pójdą Inni. Dozwolimy 
Im podeiść bliżej, a potem — od razu... — rzeki szeptem 
1 znów przywar! do swego karabinu maszynowego.

Naczynkln, starając się stąpać Jak najciszej 1 wstrzymując 
przyśpieszony oddech, ustawi! szybko swój kaem w niedo
kończone! strzelnicy w sąsiednim pokoju.

Położyli się otok karabinów, założyli magazynki 1 dalej 
obserwowali ulicę. .

Doszedłszy do rogu, faszyści obejrzeli skrzyżowanie. 
Chwilę się naradzali, po czym Jeden z nich gwizdnął ci
chutko 1 machnął ręką. Na ulicy ukazało się ze trzydziestu 
nowych fizylterów. Tak samo skradając się, podeszli do 
skrzyżowania. Od strony domu stanowili doskonały cel. Dwaj 
przyjaciele słyszeli, lak chrupie obity tynk pod nogami 
wrogów, słyszeli niezrozumiałe słowa obcej mowy. Tamci 
znów wysłali naprzód zwiadowców.

Dwie głośne serie rozdarły powietrze. Potem Jeszcze dwie. 
Kilku faszystów padło, reszta uclekła w popłochu, nie poj
mując. skąd padaja strzały. Pomiędzy obu przednimi linia
mi frontu wywiązała się gęsta strzelanina, ale dla naszych 
przyjaciół nie było to groźne, Jako że obie strony biły omi
jając dom stojący w pesle neutralnym. Wycofawszy się, wro 
gowle wsiąkli, rzekłbyś, w ruiny.

— Dobra jest! — krzyknął triumfalnie Tarakul. błyskając 
żółtymi białkami gorących, cygańskich oczu.

W przypływie radości podskoczył i wystukał na parkie
cie dziarska czeczotkę. Naczynkln pokiwał tylko głową 1 bez 
stówa wskazał mu szkielet dużej kamienicy naprzeciwko, 
doskonale widoczny przez strzelnicę. W ciemnych wyrwach 
okien można było bez trudu dojrzeć poruszające się postacie. 
Wkrótce potem z obu ulic wysypali się nieprzyjacielscy żoł
nierze: biegli w kierunku skrzyżowania krótkimi skokami, 
kryjąc się we wnękach bram, zapadafac w lele, szukalac 
osłony za telegraficznymi slupami. Zbliżali się do domu 
z dwóch stron równocześnie.

Tarakul osłupiał. Wrogów było dużo I co wydało mu się 
w te.| chwili szczególnie straszne, widział Ich nie tylko 
przed sobą, do czego przywykł w walkach ulicznych — za
chodzili oni również z toków i od tylu. Pierwszą Jego my
ślą było uciekać, uciekać stąd Jak najprędzej, do swoich. 
Wyrwać się, póki Jeszcze nie Jest za późno, z tego coraz 
bąrdzlel zwężającego się półkola, ratować siebie 1 broń. Ale 
zobaczył, że Jego towarzysz przenosi «wó) karabin maszy- 
nowy do Innego pokoju, 1 zrozumiał, że chce on osłonić 
flankę. Spokój towarzysza od razu przywróci! mu równo- 
wagę.

Opanowując strach'. Tarakul przypadł do celownika i za
czął krótkimi seriami kosić przebiegających ulicą hitlerow
ców. Cl. którzy usadowili się naprzeciwko, otworzyli ogień. 
Ale Tarakul czuł się bezpieczny za osłoną cegieł. Kule 
wzbijając obłoczki wapiennego pyłu, odbijały się ze złowro
gim gwizdem od ścian, ale nie czyniły mu nic złego. Po
woli strach przeszedł 1 [ak to bywa w groźnych momentach 
na froncie, Jego miejsce zajęło uczucie pewności, a nau et 
spokojnej radości, kiedy faszyści — wielu faszystów taro, na 
ulicy — rzucili się do ucieczki, przeskakując zabitych, nie 
zwracając uwagi na rannych, gnani panika I ścigani ogniem 
Jego karabinu maszynowego. Teraz już Tarakul z zimną 
krwią walił za nimi. I za każdym razem, kiedy szara figurka 
jakby potknąwszy się padała na zl-cmlę, wykrzykiwał:

— Jest!
(Ciąg dalszy nastąpi)

W wiejskiej szkole podstawowej Nr 14 w Jung Ho Hslang (pro
wincja Hunan) uczy się ponad 800 dzieci. Jest to Jedna z najwięk
szych szkól wiejskich. (Fot-CAF)

I będzie wymagał od państwa 
ludowego ogromnego wysiłku 1 
cierpliwości w ciągu Jeszcze wie
lu lat.

Dumą narodu chińskiego Jest 
lego armia. Świetnie ubrana, do
skonale prezentująca się. Armia 
sławna ze wspaniałych zwycięstw 
nad imperialistami 1 kilką czang 
Kai-szeka w czasie wojny narodo 
yo-wyzwolcńczej, otoczona po
wszechną sympatią ludów za po
noć ochotników chińskich okaza
łą narodowi w Korei, walczące- 
nu przeciw Imperialistom amery 
kańskim. Armia Chin Ludowych 
słynie ze swojego zdyscyplinowa
nia, skromności I cnót obywatel- 
■kich, Jest wielko szkołą demo
kracji 1 socjalizmu, 1 w miarę po 
rzeby bierze udział w realizacji

rrn«T.uńskf. Circa n Komitetu Wojewódzkiego Polskiej Zjednoczonej Partii Robotniczej. Redaguje Kolegium. Wydawca: RSW „Prasa" — Redakcja Koszalin, ul. Alfreda Lampe 80 Telefon
central. W7 960- Redaktor Naczelny - 714 l wewn. 35; Sekretarz Redakcji - 114 1 wewn 897; Dział Partyjny wewn 393. Dział Rolny - 810 1 wewn. 899, 395: Dział Ekonomiczny - 495; Dział Miejski —

n 19 Dzlat Korespondentów listów t Interwencji — 830 l wewn 3»t, 592: Telefon nocny - 715 l wewn 37. Naczelny Redaktor przyjmuje w godz. 11 — 13; Sekretarz Redakcji w goiz. 12 — 14.
Admińlstras-ia-' Koszalin ul Alfreda Lampe 20 II piętro - Ogłoszenia - Biuro Ogłoszeń RSW „Pra-a" Koszalin, ul. Alfreda Lampe 20, tel. 291. R5«. Biuro czynne od 8-ej do 18-tej, w soboty do 14 tej.
Za dział oBłoszeń redakcja nie odpowiada. Kolportaż 1 prenumerata - PPK „Ruch" ul. Świerczewskiego 14, tcl 200. Prenumerata zakładowa miesięcznie 3.50 zł. Wpłaty na prenumeratę pocztową w

iirzrde pocztowe 1 listonosze. Prenumeratę zakładową 1 pocztowa można uiszczać kwartalnie, półrocznie lub rocznie. — Tłoczono: Koszalińskie Zakłady Graficzne w Koszalinie
I7 P, z, dsieińuisiwo pLńśtwuwe, Koszalin, ul. Alfreda Lampę 18 20. C-«-10«S». Nr zamówieni. 818.


